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Dascălul...în oglinda timpului 

Director – profesor, Marius Crăciun 

Colegiul Național Mihai Eminescu, Baia Mare 

 

           A fi dascăl înseamnă a modela caractere şi a șlefui destine. 

Pornind de la aceste premise, putem afirma că meseria de dascăl presupune, în primul rând, 

vocație, apoi pasiune, dăruire, pricepere, răbdare, implicare și mult tact.  

Să fii dascăl înseamnă să-ți asumi de la început rolul de model, întrucât pentru elevi, 

indiferent de vârsta acestora, vei reprezenta un reper. 

 Consider că acest aspect este deosebit de important, deoarece atât timp cât stai în fața unui 

elev, acesta te studiază, te analizează și ,de multe ori, te copiază. Din acest considerent, e absolut 

necesar să lași la ușa de la intrare toate problemele, toate nemulțumirile, toate neajunsurile  din 

viața de zi cu zi și să pășești în fața elevilor cu seninătate, întrucât seninătatea ta va aduce 

zâmbetul pe fața elevilor tăi și astfel, procesul instructiv-educativ va avea efectul scontat. 

  Meseria de dascăl este una dintre cele mai vechi, însă dacă în trecut dascălul decidea totul cu 

privire la procesul instructiv-edducativ, astăzi acesta este doar un liant în dezvoltarea și formarea 

elevului. 

Revenind la zilele noastre, dascălul român încă poartă amprenta timpului, întrucât adevărații 

dascăli au chip angelic, făcând față schimbărilor atât de numeroase, tot mai necesare, dascălul 

român este influențat ˝de vremuri și vremi˝, fiind nevoit să meargă înainte cu demnitate, 

indiferent de circumstanțe. 

        Înainte de toate, românul - dascăl, e un bun patriot, își respectă și apără țara și valorile 

naționale, încercând să le cultive și elevilor săi aceste deziderate: iubirea de neam, respectul față 

de înaintași, dragostea față de limba și poporul român, în același timp, făcând tot ce stă în 

puterile sale pentru a pregăti elevul român pentru  succes, pentru a deveni elevul, care să nu își 

nege sau să nu își uite rădăcinile. 

Deși, uneori, dascălul român se confruntă cu lipsuri, în ceea ce privește procesul educativ, 

acesta pare să aibă totul. Astfel, cu resursele materiale limitate, dar cu o pregătire profesională 

desăvârșită, dascălul român nu dă înapoi, ci face tot ceea ce poate, acolo unde este, cu ceea ce 

are, pentru ca ai săi elevi să deprindă cât mai ușor tainele învățăturii.  

Concluzionând, pot spune că vei găsi mereu, în România, profesori, educatori sau învățători 

capabili, dornici să profeseze la cele mai înalte standarde, dispuși la numeroase sacrificii, totul 

spre reușita elevilor. 
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INTERVIU 

Cu domnul Inspector Școlar General, prof. Pop Mihai-Cosmin 

 

 

- În ciuda tuturor greutăților prin care trece sistemul de învățământ, statul 

găsește scuze în abolirea valorilor care îl formează. Ce vă determină să continuați să 

ocupați o funcție atât la catedră, cât și la biroul de conducere al unei instituții precum 

Inspectoratul Școlar din Maramureș? 

- Nu știu, dacă e corectă afirmația, că statul găsește scuze în abolirea valorilor, care 

îl formează. E adevărat, că situația din ultimii 3 ani poate ne induce gândul, că ne pierdem 

valorile și le minimalizăm. Sistemul de educație este, totuși, construit pe principii și pe valori. 

Pandemia, situația cu greva din educație simplifică lucrurile și se găsesc soluții pentru a 

simplifica lucrurile și pentru a încerca să rezolvăm încă o problemă, pe care o avem în sistemul 

de educație. Ce mă determină să continui? Faptul că meseria aceasta mie îmi place! Deci, nu o 
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să renunț la catedră. Eu mă simt cel mai bine atunci când predau istorie, și nu renunț, pentru că 

văd că se întâmplă lucruri: văd că am rezultate, văd că acolo unde dau încredere și unde predau 

se leagă de copii. Nu am cum să mă gândesc, nu m-am gândit nicio secundă să renunț și eu sunt 

convins că, oricât ar fi de mari greutățile, dacă fiecare am avea grijă de bucățica noastră, 

lucrurile ar fi mult mai în față și lucrul ar fi mult mai bine făcut. Niciodată nu mă uit “în curtea 

vecinului”. Bunica și părinții mei m-au învățat, că eu trebuie să am grijă de mine și să fac tot 

ceea ce pot și cât de bine pot, pentru a realiza lucruri frumoase. Acasă, dacă văd că la vecini nu 

e tăiată iarba, mă duc să o tai eu – am nevoie ca acel loc să fie funcţional pentru mine. Funcția 

de inspector școlar general este o responsabilitate mare. Am în grijă tot destinul educaţional al 

județului. Mi-am asumat această funcție, iar atâta vreme cât voi fi eu aici, voi face tot ce pot 

pentru a gestiona cât se poate de corect și normal lucrurile. 

 

 

 

- Vă mai amintiți momentul în care ați realizat că doriți să deveniți profesor? 

- Nu m-am gândit nicio secundă în liceu sau în facultate, că o sa fiu profesor. Țin 

minte foarte bine momentul în care am absolvit Universitatea. Am venit acasă, pentru a petrece 

o ultimă vacanță, cu gândul să mă întorc la Cluj și să mă fac agent de vânzări, pentru că agenții 

de vânzări erau foarte bine plătiți în acele timpuri (1999) și nici nu știam ce salariu are un 

profesor. Niciodată nu m-am gândit la această meserie. Efectiv, mama și mătușa m-au convins 
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să accept să intru în sistem, să văd și această variantă. Am acceptat-o, poate puțin forțat și, după 

ce am intrat în sistem, nu am mai vrut să ies. După primul an, am fost convins, că asta vreau să 

fac și, după aceea, m-am concentrat doar pe meseria de profesor, deși din primul salariu, țin 

minte, mi-am cumpărat o singură pereche de pantofi și s-au terminat banii. Lucrul acesta nu m-

a împiedicat. Nu am renunțat. Sunt aici tocmai pe principiul – “am acceptat acest salariu, sunt 

aici să fac lucrul cât se poate de bine”.  

- A existat un profesor care v-a marcat existența și, mai apoi, parcursul în 

carieră? 

- Da. Au fost doi profesori, care mi-au marcat existența și parcursul în viață. A fost 

un eveniment nefericit, care m-a obligat să mă mut. Dintodeauna, am fost legat de locurile în 

care am crescut, de Seini, și am ales să îmi continui studiile la liceul din Seini. Am dat admitere 

acolo și am fost elev în clasa a IX-a. Din păcate, am fost forțat să plec, din cauza faptului că nu 

mi s-a dat nicio șansă, deși am venit de la școala gimnazială premiant, un om serios care 

muncea; nu m-am descurcat la matematică, dar făceam efortul de a învăța în continuare. Am 

primit note numai de 2 și de 3, deși toată lumea vedea că fac eforturi. Atunci, am ales, oarecum 

forțat să plec, și am făcut cerere, am dat diferența la Eminescu și am fost admis în clasa a X-a. 

Acolo, am fost influențat mult de domnul profesor Marton, care preda istoria și a predat-o 

extraordinar de bine. Am fost marcat de orele dânsului. În felul acesta, am ales, la un moment 

dat, și istoria. De asemenea, doamna dirigintă Sanda Spătăcean a fost un model pentru mine, a 

fost un om foarte riguros, iar, la final, când ne-am despărțit, am fost cei mai buni prieteni. 

- În opinia dumneavoastră, care este cel mai mare avantaj, pe care vi l-a oferit 

funcția de Inspector Școlar General? 

- Ce aș spera eu, după ce plec din această funcție, este să încerc să dau cât mai 

multor școli modul meu de gândire, să încerc să schimb modul de abordare a tuturor 

problemelor educaționale. Nu mai putem să conducem, nu mai putem să manageriem școlile la 

modul în care o făceam acum treizeci de ani. Trebuie să fim puțin mai flexibili, trebuie să fim 

vizionari, și sper să reușesc să transmit modul acesta de conducere cât mai multor directori. Nu 

pot să spun că, la momentul de față, am reușit foarte mult din acest punct de vedere, dar observ, 

că școlile încep să se deschidă și mă duc în sălile profesorale, mă duc să discut cu directorii și 

încerc să transmit un model de management, pe care eu l-am implementat la școala, pe care am 

condus-o ca director și care s-a dovedit, după 10 ani, a fi de succes. 
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- Într-o situație ipotetică, ați părăsi catedra pentru a vă continua cariera ca 

Inspector Școlar General? (De ce? / De ce nu?)  

- Nu, pentru că nu poți să fii inspector școlar general, fără să fii profesor. Nu poți să 

fii inspector școlar general, fără să fi condus o școală înainte. Nu poți să conduci un lucru, pe 

care nu îl cunoști. Nu poți. Nu ai cum. Un exemplu în acest sens îl reprezintă momentul, când 

am acceptat funcția de inspector școlar general, când a trebuit să renunț la clase, pentru că nu 

mai aveam voie să predau. Totuşi,  am rămas cu două ore. Am ales clasa a VIII-a, deși acolo 

poate că trebuia să fiu cel mai prezent. Știam, că prezența mea la oră este importantă. Știam, că 

acolo sunt copii care vor performanță. Am reușit să avem perfromanță. O elevă de-a mea, 

Carina, a obținut locul I la Olimpiada Județeană de Istorie și am participat cu foarte mare 

succes și la etapa națională. Niciodată nu voi părăsi catedra de istorie. Există posibilitatea să 

întrerup și să înjumătățesc numărul de ore, cum este situația și în momentul de față, dar sper să 

rămân până la pensie în funcția de profesor. 

- Care este cel mai important aspect care trebuie luat în considerare atunci 

când ne referim la relația elev-profesor? 

- Respectul. Respectul este cel mai important aspect. Noi, profesorii, vrem să fim 

respectați, iar copiii au nevoie de afectivitate. Oricât am fi de mari, oricât de prestigioasă ar fi 

școala, copiii au nevoie să vadă, că omul din fața lor le transmite ceva. Atâta vreme, cât omul 

de acolo nu trasmite emoție și nu face efort să se apropie de copil, el nu va reuși să îl atragă pe 

acel copil către materia lui. Atunci, apare prima sincopă și, de acolo, lucrurile nu mai au cum să 

funcționeze. Copiii vor accepta acea materie foarte greu. De aceea, există materii care nu sunt 

atrăgătoare și materii care sunt atrăgătoare. Materia este făcută atrăgătoare de către omul de la 

catredră, de aceea noi, profesorii, trebuie să simțim elevii și să le dăm curaj, să le arătăm 

respect, să le dăm încredere, și atunci lucrurile ar funcționa extraordinar și tuturor ne-ar plăcea 

școala, oricât am fi de nepăsători. 

- Care ar fi o problemă în sistemul educațional românesc care continuă să 

existe şi să influenţeze modul în care tinerii învaţă în şcoli? 

- Ne întoarcem la întrebarea precedentă. Relația elev-profesor. Aici trebuie să 

intervenim cel mai mult. Noi, profesorii, trebuie să înțelegem, că trebuie să schimbăm 

paradigma, să schimbăm abordarea. Putem să fim respectați, putem să fim iubiți de către elevi 

doar dacă ne apropiem de ei și doar dacă le dăm voie să fie prietenii noștri și noi să fim 
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prietenii lor. Aici eu văd, că încă există o problemă. Dacă am reuși să schimbăm ceva, asta 

trebuie schimbat. Vorbim de treizeci de ani, că vrem să schimbăm, să reformăm sistemul 

românesc, dar noi aplicăm aceleași metode. Nu poți să ai alt rezultat, dacă te rezumi la aceleași 

metode. Mai sunt multe probleme, dar toate sunt rezolvabile. Dar, niciodată, nu vom putea să 

ajungem la sufletul copilului cu o abordare rece și nepăsătoare. O altă problemă, care este 

foarte gravă în acest moment, este bullying-ul de toate felurile. Problema își are originea tot în 

sistemul de educație, care nu este reformat de atâția ani. S-au făcut pași spre reformarea lui, dar 

nu s-a schimbat abordarea. Există bullying elev-elev, bullying elev-profesor, profesor-elev, 

părinte-profesor, părinte-elev. Este nevoie de mai multă educație și, din nou, ne întoarcem la 

respect. Trebuie să învățăm să fim respectuoși, trebuie să învățăm, că toți cei de lângă noi sunt 

normali, că au drepturi și că trebuie să nu mai lovim de fiecare dată. Foate mult bullying este 

cel, pe care îl facem sub formă de glumă: porecla, “mișto-ul”, pentru unii elevi mai sensibili sau 

pentru unii profesori mai sensibili. Se acumulează în timp și apoi, la un moment dat, apar tot 

felul de incidente, pe care nu ni le dorim. 

- Cum vedeți evoluția Colegiului Eminescu de la absolvire și până azi? 

- Cantitativ, și-a dublat spațiul. Calitativ, nivelul este acelaşi. Este școala în top 3, 

în Baia Mare, prin calitate, oameni responsabili, directori responsabili. Domnul director este 

unul dintre cei mai profesioniști directori din județ, știe să gestioneze lucrurile, și liceul își 

păstrează locul în galeria liceelor din Maramureș. Ca bază materială, repet, și-a dublat mărimea 

și cred că și clasele. Este de apreciat faptul, că și-a modificat puțin și aria de specializare prin 

înființarea acelei clase de puericultură de care este nevoie la nivel naţional și local. 

- Care ar fi câteva lecturi sau filme, pe care le recomandați cititorilor acestui 

interviu? 

- Nu pot să recomand titluri de cărţi sau filme, dar pot să recomand ceea ce m-a 

construit pe mine ca om – lectura. Nu contează ce, important este să citim mult și foarte mult, 

pentru că educația, pe care o dă lectura, nu putem să o luăm de nicăieri altundeva. Eu citesc în 

mare parte istorie, pentru că este subiectul care mă face să mă simt cel mai bine. Important este 

să citim. Filmele mele preferate sunt cele cu temă istorică, iar, dacă sunt cu cel de-Al Doilea 

Război Mondial, este extraodinar de bine!  

- Dacă ar fi să transmiteți un mesaj elevilor și profesorilor eminescieni, care ar 

fi acesta? 
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- Pe profesori îi rog să vă dea încredere, multă încredere, să fie aproape de voi, să 

vă asculte de fiecare dată și să vă respecte. Iar vouă, elevilor, să dați încredere școlii, să dați 

încredere profesorilor, să știți că ei sunt acolo pentru voi și pentru faptul că alegeți, an de an, să 

mergeți mulți și foarte foarte mulți la Colegiul „Mihai Eminescu”. Asta înseamnă, că acolo se 

face calitate, și calitate din educație o fac profesorii. Asta înseamnă, că trebuie să dați și voi, la 

rândul vostru, respect, să apreciați eforturile, pe care ei le fac și să continuați să citiți. Si, atunci 

când terminați studiile, oriunde le-ați face, să vă întoarceți acasă. Și, dacă o să rămâneți să 

lucrați la New York, să puneți un pic din munca voastră și pentru școala, orașul și județul care 

v-au format. Este foarte imporant să ne întoarcem. Investiția pe care statul, oricare ar fi el, o 

face, educația este făcută ca pentru educabilul să întoarcă investiția și să dea plus valoare zonei 

în care el a fost crescut și educat. 

 

Realizator: Bognar Eduard Ionuț 

  

Prof. Coordonator: Mureșan Codruța  
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Importanța demersului  de 

cercetare documentară pentru 

eficientizarea randamentului 

școlar al elevilor 
 

Trăim într-o lume complexă, în care, pentru a exista, e nevoie să ne adaptăm și să evoluăm. 

 

 

 

În acest al treilea mileniu, una dintre nevoile tinerilor (utilizatorilor), în plan socio-

cultural, nu mai este doar aceea de a le pune la dispoziție informații, ci nevoia de specialiști care 

să îi îndrume cum să ierarhizeze și să dea un sens acesteia, după cum afirma  Jacques Attali. Un 

asemenea rol are, într-o instituție școlară, profesorul documentarist, prin activitățile de ințiere în 

cercetarea documentară, desfășurate la început de an școlar (sau de oricâte ori se impune), 

împreună cu elevii sau cadrele didactice din unitatea de învățământ. Prin realizarea unor astfel de 
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activități, se urmărește  sporirea și eficientizarea randamentului școlar, precum și formarea unor 

competențe info-documentare, necesare și utile pe tot parcursul vieții. 

Termenul de „cercetare documentară”, utilizat pentru prima dată în 1950 de către Kelvin 

N. Moers, are astăzi mai multe accepţiuni. În 1997, la Paris apare Dicționarul enciclopedic al 

informării și cercetării, care oferă trei definiții a ceea ce înseamnă cercetare documentară: 

⚫ operația prin care documentele sunt selectate din fondul documentar la cererea unui 

utilizator; 

⚫ furnizarea în funcție de o cerere bine 

definită de utilizator a unor elemente de 

informare documentară corespunzatoare; 

⚫ un răspuns mai mult sau mai puțin 

elaborat la o cerere a utilizatorului, 

răspuns care trebuie să ducă la realizarea 

unui anumit produs documentar 

(bibliografie, sinteză, dosar documentar 

etc). 

 Dacă cercetarea documentară  

punctuală   presupune găsirea unui 

răspuns la o anumită întrebare vizând 

viața școlară, un subiect studiat, un 

anumit eveniment, un domeniu specific, 

reprezentând o etapă foarte limitată în 

timp, parcursă în cadrul și în serviciul 

unui proiect global, cercetarea 

documentară de lungă durată  are un 

dublu scop: primul este acela de a găsi informațiile căutate, deci de a găsi răspunsuri la anumite 

întrebări; cel de-al doilea, de fapt cel mai important, este ca elevul să se înscrie într-o 

metodologie de cercetare, așadar să învețe să caute și nu doar să găsească un document sau altul. 

Pentru ca acest demers să fie unul eficient, trebuie parcurse câteva etape (cele șase etape ale 

cercetării documentare), după cum urmează: 

A. Clarificarea subiectului  şi definirea obiectivelor: (Ce anume caut?, Când și unde caut?, De 

ce am nevoie pentru a realiza sarcina de lucru?, Cu cine voi lucra la realizarea ei?). Clarificarea 
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subiectului presupune găsirea unor răspunsuri la întrebări de tipul: care este domeniul căruia îi 

aparține subiectul ales?  

B. Căutarea surselor de informare 

Pentru ca elevii să fie capabili să-și caute sursele de informare în C.D.I. ei trebuie să cunoască 

modul de organizare fizică și intelectuală a 

C.D.I. (spații specifice), precum și 

drepturile și obligațiile pe care le au în 

calitate de utilizatori și care sunt stabilite 

prin Regulamentul de organizare și 

funcționare al C.D.I.  Pentru a efectua o 

căutare eficientă de documente trebuie 

stabilită o listă de cuvinte cheie. 

Dicționarele generale sau cele de cuvinte 

cheie pot fi utile. Apelarea la sursa de 

informare INTERNET este recomandabil 

să se facă doar după ce s-a constatat 

insuficiența datelor oferite de resursele 

C.D.I.: dicționare, enciclopedii, lucrări 

științifice și de ficțiune, publicații 

periodice. O singură sursă de informare 

este insuficientă! 

C. Selectarea documentelor.  

Selectarea documentelor pertinente presupune consultarea unor instrumente de referință 

precum tabla de materii, cuprinsul sau indexul lucrării pentru identificarea paginilor unde e 

tratată o noțiune, un autor, un loc geografic. 

D. Exploatarea informației 

Este vorba despre analiza, sinteza, organizarea informațiilor culese și ierarhizarea lor în funcție 

de planul și de forma de restituire stabilite inițial. 

E. Comunicarea informației obținute  

        Reprezintă momentul evaluării produsului documentar realizat (expozeu oral, dosar 

documentar, dosar de presă, afiș, pagină web, jurnal, revistă școlară, biografie, dezbatere etc). 
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Așadar, Centrul de documentare și informare este o alternativă modernă, directă și 

funcțională, care îl pune pe elev într-o nouă postură de învățare, este o alternativă metodologică 

ce se constituie într-o fereastră deschisă spre lume, nefiind  doar un instrument didactic, ci o 

pedagogie activă, eficientă, modernă, care îl face pe elev actor și creator al propriei sale activități 

de învățare, prin cercetare și documentare.                                                         

 

  Profesor documentarist, Ramona Corina FONAI 

 

                                                            Bullyingul 

comportament vechi sau nou ? 

Violența există de azi sau de ieri ? 

 

Bullyingul este un fenomen prezent de sute de 

ani în viața noastră. Acesta constă în violență verbală 

sau fizică, împlicând un dezechilibru de putere, ce are 

drept consecință atingerea demnității ori crearea unei 

atmosfere umilitoare, de intimidare, de ostilitate sau 

ofensatoare îndreptate împotriva unei persoane sau a 

unui grup de persoane, vizând aspecte de discriminare 

și de excludere socială.  

Trebuie să ținem cont, că în topul locurilor în 

care acțiunea de hărțuire se petrece, de regulă, este 

spaţiul școlii, însă, pe primul loc, este mediul în care 

agresorul și-a trăit majoritatea vieții, până în prezent, 

adică acasă. Spre deosebire de majoritatea opiniilor 

asupra acestui subiect, care se concentrează pe reacția 

agresatului, eu voi pune accent pe agresor, deoarece 
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lanțul toxic al agresiunii, începe cu un agresor sau, mai exact, cu „părinții agresori”.  

             Când vine vorba de bullying, mare parte din „vină”, de fapt, din resposabilitate, o au 

părinții, deoarece ei sunt cei care au puterea de a forma un nou om, de a-l educa, de a-l învăța să 

respecte și să iubească. În schimb, părinții, care au fost agresați la rândul lor de către propriii 

părinți, cresc un copil asemenea lor, care nu va face decât să continue un lanț toxic al agresiunii. 

În spatele unui copil, care are mereu ceva de zis, vorbește pe un ton mult prea ridicat, face 

acțiuni nelalocul lor, are comentarii deplasate legate de înfățișarea unui alt copil, care anulează 

orice argument diferit de opiniile lui, se află, de fapt, doar un suflet singur care dorește atenție 

(pe care nu a primit-o de la părinți). 

 Ce se întâmplă în casa „agresorului”?! În mare parte din cazuri, agresorii provin din 

familii cu grave dezechilibre relaționale și emoționale. Trăiesc într-un spațiu de durere și 

suferință, iar acest tipar amprentează profund copiii care multiplică față de alții agresivitatea 

manifestată de părinți. Nu vom întâlni un 

agresor ai cărui părinți îl ascultă, îl înțeleg, 

îl iubesc, îl văd, investesc timp în acesta și 

se implică în dezvoltarea și evoluția lui pe 

toate planurile. 

 Ce putem face este să controlăm 

maniera în care noi reacționăm la 

fenomenul de bullying, mai ales în școală, 

înțelegând situația de acasă a unui simplu 

copil, până la urmă. Nici măcar o vorbă 

„rea”, trimisă cuiva, nu scapă 

neredirecționată expeditorului, așa 

funcționează legea cauzei și efectului. 

Andrei Zehan,  

Clasa a X-a B, 

Colegiul Național „Mihai Eminescu”,  

Baia Mare 

Coordonator, prof. Mihaela POPAN 
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 Violența este un act prin care o persoană este agresată, fizic sau psihic. În zilele noastre, 

putem o întâlnim peste tot, a devenit o componentă atât de familiară pentru fiecare individ, încât 

putem afirma că este ca un reflex pentru omenire. Pe lângă mulțimea de agresiuni care au loc, 

oamenii și-au dezvoltat un caracter violent față de restul, astfel că aruncă vorbe urâte, jigniri, 

critici asupra persoanelor care, poate, nici nu le-au greșit sau, cel puțin nu intenționat. Partea 

negativă este, că acest caracter se propagă și în rândul adolescenților și al copiilor. Putem regăsi 

nenumărate cazuri și situații problematice în toate instituțiile de învățământ, de la grădiniță până 

la liceu sau chiar la facultate. Acest aspect redă faptul, că acești „agresori”, mai mici sau mai 

mari, au trăit cu astfel de modele dintotdeauna, învățând că asta este normalitatea. 

 Violența în familie sau cum este denumită ea - violența domestică - este întâlnită 

frecvent, putând proveni din ambele părți ale 

familiei, atât din partea masculină, cât și din 

partea feminină. Acest tip de violență afectează 

atât părinții și relația dintre aceștia, dar cele 

mai mari urmări se vor reflecta în 

comportamentul copiilor. 

 Se zice că violența este ascunsă bine în 

fiecare dintre noi, dar asta poate însemna doar 

un pretext pentru a ascunde un mediu familial 

toxic și o lipsă de educație, deoarece toți 

suntem produsul mentalității și al obiceiurilor 

pe care le deprindem din familie.  

             Proverbul „Ce ţie nu-ţi place, 

altuia nu-i face!” exprimă cel mai bine 

ideea de antiviolență. Probabil 

niciunuia dintre noi nu-i place să fim 
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jignit sau chiar mai rău, să fie agresat. Atunci de ce simțim nevoia să-i facem așa ceva altcuiva? 

Consider că acest proverb și învățătura lui ar trebui să fie cunoscute de fiecare, încă de la o vârstă 

fragedă. 

 Majoritatea oamenilor care sunt violenți duc o luptă interioară,  cu ei înșiși, întrucât 

violența poate deveni foarte ușor o armă. Este adevărat că acest comportament este cel mai la 

îndemână, trăind într-o „junglă urbană” , dar trebuie să ne educăm și să reușim să combatem 

orice tip de amenințare cu o gândire rațională și fără violență. 

 În concluzie, violența este un act foarte răspândit și foarte toxic pentru noi ca omenire. 

Împreună cred că putem schimba acest lucru și vom face ca această „junglă urbană” să fie un loc 

mai bun, ajungând la punctul de a trăi în armonie. 

 

 Lorena Lazăr,  

Clasa a X-a B, 

Colegiul Național „Mihai Eminescu”, Baia Mare 

Coordonator, prof. Mihaela POPAN 

 

 Mulți adulți consideră că violența este o metodă de educare, dar nu sunt conștienți de 

faptul că aceasta îi afectează pe copii. Din ce în ce mai mulți copii cresc traumatizați, deoarece 

violența nu este soluția, nu trebuie să ne fie frică să facem anumite treburi pe lângă casă ori să 

conștientizăm că anumite lucruri sunt greșite și că ar fi nevoie să avem grijă la comportament.   

 Din punctul meu de vedere, anumite reguli trebuie respectate, emisiunile tv și filmele cu 

limită de vârstă au și ele rolul lor. Majoritatea adulților sunt toleranți și le permit copiilor să le 

vizioneze. Cel mai rău este atunci când acești copii ajung la adolescență, la perioada de tranziție 

psihologică, biologică și social, de la pubertate la maturitate, și începe să îi intereseze mai mult 

de propria persoană și de imaginea lor. Iar atunci când sunt atacați în vreun anume fel și 

ripostează, în loc să își rezolve problemele calm, discutând, apelează la agresivitate.  

 Fiecare om trebuie să învețe, încă de acasă, că modul cel mai frumos de a-ți exprima 

nemulțumirea este prin comunicare. Din punct de vedere sociologic, nu este considerată numai o 

resursă a puterii claselor sau grupurilor privilegiate, ci și un mijloc compensator la care recurg 

clasele și grupurile sociale defavorizate sau marginalizate, constituite din indivizi lipsiți de 

resurse, neintegrați social sau integrați în mod deficitar. 
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 Trebuie să facem distincția și între agresivitate și violența, deoarece, de cele mai multe 

ori, cele două concepte sunt confundate sau asociate. Astfel, în majoritatea cazurilor, un 

comportament agresiv este și violent, fiind vădită intenția de a face rău, însă există și cazuri de 

agresivitate non-violentă. Să nu uităm că violenţa ameninţă nu doar şansele de supravieţuire și 

sănătatea copiilor, ci și bunăstarea lor emoţională și viitoarele perspective. Actele de violenţă, la 

care un copil este supus sau martor la o vârstă fragedă atunci când creierul și corpul se află la o 

etapă importantă a dezvoltării, pot provoca daune pe tot parcursul vieții. 

 Este nevoie să avem mare grijă la fiecare acțiune, pe care alegem să o facem, deoarece 

cineva poate să sufere din cauza noastră.  

Daria Sofia Pante,  

Clasa a X-a B, 

Colegiul Național „Mihai Eminescu”, Baia Mare 

Coordonator, prof. Mihaela POPAN 
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Pământul umed  
 

Pământul umed simțit pe tălpile fine ale copilăriei, 

Artele vechi prin tradiții trecute, 

Noua simțire a libertății  

Care, totuși, ne umbrește de caldura soarelui, 

Pierduți prin încercarea de a evolua 

Și prinși în ale sufletului suferințe 

Nepăsarea societății de a ne accepta luptele, 

Ploile petrecute în fotoliului amintirilor, 

Nostalgia oamenilor care niciodată nu o să fie  

Pregătiți pentru a vorbi cu adevărat  

Căci toți vorbim, dar nu toți simțim.  

În lunga tăcere a speranței  

Ne înfundam în întuneric și, cuprinși de 

noutățile lumii, 

Îl confundăm cu un confort amar 

Iar în acel moment tot ce a fost dispare. 

Szakacs Andrea, Clasa a lX a B  

Profesor îndrumător: Onțiu Corina 



EMINESCIANA, Nr. 18, 2023 

17 
 

Iubirea-i o șoaptă 

 

Cu teamă, timidă 

voiam să mă refugiez 

în brațele unui străin 

care avea să devină mai târziu,  

floare fără spin. 

 

Zgomote surde în miez de noapte. 

Iubirea-i o șoaptă 

găsită la poarta Raiului, 

creată de-a îngerilor soartă. 

 

Respirând greoi, ca marea  

după un vânt puternic. 

Îți priveam ochii de un albastru senin, 

lipsiți parcă de orice venin. 

 

Dintre scenariile din lume 

al nostru-i scris cu durere. 

Ne rugăm despărțirea să ne curme.  

În zadar.... Timpul lasă urme. 

 

Florile pe care mi le puneai în păr 

trăiesc și azi prin poezie. 

Iar emoțiile pe care le trăiam fără vreo vină 

creau o iubire ruptă din a copilăriei fantezie. 

 

Nu renunț la veșnicia 

pe care-n ochii tăi o văd. 
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Și, acum, prin vis, 

rostirea mea-i mult prea târzie. 

Pustiul ne poartă spre abis. 

 

Și aroma mierii din privire 

ca un sacrilegiu e plină de tăinuire. 

În moarte să-mi găsesc pretext 

pentru ziua când n-am să te mai iubesc... 

Ioana Roşca , cls. a XI-a A 

Prof. Minodora Mureşan  

 

 

Creație 

Priveam neputincios în zări, 

La lumea asta minunată 

Și mă-ntrebam de atâtea ori  

Cum e făcută, cum e creată. 

 

Văd râuri cristaline-n zare 

Ce spumegă vijelios, 

Prin stânci semețe, solitare 

Cu glasul lor melodios. 

 

Ascult povestea codrilor de brad 

Ce-și spun povești din veșnicii 

Și-n umbra tainicelor clipe 

Aș vrea ca tu aici să fii... 

 

Să admirăm nenărginirea 

Ce peste tot ne înconjoară, 
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Să ne unim cu Universul 

Ce-și picură a lui povară.  

 

Să alergăm prin roua deasă 

Ce-a răsărit, eu nu știu cum 

Pe iarba verde, mătăsoasă 

Să înlesnească-al nostru drum. 

 

Să ne-avântăm pe-un pisc semeț, 

Ce străjuie în depărtări 

Ce-a răsărit ... de nu știu unde 

Poate, poate că ieri... 

 

Pe el e scrisă veșnicia 

Și timpu-i fără de sfârșit, 

Dar noi puțin suntem pe-aici 

Apteri, străini, pribegi. 

 

Departe-n zarea albăstruie 

Pe-un câmp cu flori împodobit 

Eu mă întreb mirată: 

Cine să le fi presărat? 

 

Mister e totul pentru mine 

Și-aș vrea să știu cum s-au creat 

Atât de multe și mărețe 

Minuni ce le-ntâlnesc la orice pas. 

 

Mă fascinează cerul nopții, 

Împodobit cu mii de stele 

Privesc la ele cu nesaț 

Și mă întreb: cum s-au creat? 
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Câți ani i-au trebuit luminii 

Să alunge noaptea-ntunecată? 

Și ce cărări nedeslușite 

A reușit să le străbată? 

 

Nu-i om în stare pe Pământ  

Multe mistere să dezlege;  

Veni-va poate ziua-aceea 

Când totul se va lumina, 

Vom stăpâni nemărginirea, 

Ascunsul, noi îl vom afla. 

 

Vom trece dincolo de lume 

Și vom cunoaște veșnicii, 

Ce-au răsărit în mintea noastră 

Atunci când noi eram copii.                                                     Duma Cătălina, clasa a X-a C,   

                                                                                                           prof. Codruța Mureşan  
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CARTE FRUMOASĂ, CINSTE 

CUI TE-A SCRIS 

- invitaţie la lectură - 

 

             ,,Nu este alta și mai frumoasă preocupare a omului decât cititul cărților” (I. Neculce).  

Într-adevăr, cuvintele cronicarului, atât de simple în aparență, sunt pline de profunzime, de 

intensitate, de adevăr. Alegerea unei cărți de suflet este dificilă, dacă nu aproape imposibilă, 

întrucât este greu, dureros să separi acești minunați ,,copii ai sufletului”; ce-ți deschid nebănuite 

orizonturi, ce zac ascunși între filele prăfuite, îngălbenite de negura timpului, ce așteaptă 

răbdătoare să îți dezvăluie tainele. Cu multă plăcere ești dornic să descoperi ,,vraja nepătrunsului 

ascuns în adâncimi de întuneric”, spre a-ți încânta sufletul şi a-ți desfăta mintea. 

              O deznădejde, o frământare, o stare de agitație și neliniște, parcă mă cuprinde când mă 

gândesc ce aș putea pune într-un vârf de piramidă ... și, totuși, azi și-a găsit loc în vârful 

piramidei ,,Rugăciune pentru Cernobîl”, a Svetlanei Aleksievici. Este dureros să vezi atâta 

suferință, atâta tristețe, care a spulberat într-o clipă locul fericirii, să fii neputincios gândindu-te 

la povestea tragică a atâtor oameni, care, în fiecare clipă, s-au zbătut pentru picătura lor de viață 

în acele momente de grea cumpănă. ,,Cernobîl nu este doar o istorie, ci și o amenințare pentru 

viitor.” Emoțiile, sentimentele, stările pe care ți le transmite această carte sunt inimaginabile; au 

unui impact atât de puternic, încât te fac să retrăiești acele momente de grea suferință și amară 

tristețe. Este cutremurătoare mărturia unei femei rămasă în viață, care merge zilnic în cimitir cu 

două buchete de flori: unul pentru soțul ei - pompier -, care iradiat puternic, a murit la scurt timp 

după eveniment și unul pentru fetița ei, care nenăscută încă ,,a salvat-o”, pentru că ea a primit 

toată încărcătura radioactivă a mamei sale. Deși credeam că acea fatidică oră 8:15, oră la care 

ceasul istoriei s-a oprit, nu se va repeta niciodată, că Nagasaki și Hiroshima au apus pentru 

eternitate...iată, din cauza unor erori umane, poate că ,,noaptea nucleară”, cu toată 

monstruozitatea ei, a revenit la Cernobîl. Dramă trăită de sute de mii de oameni parcă nu a fost 

suficientă și iarăși, ca un blestem, în Ucraina, războiul cu tentaculele sale hidoase, seamănă 
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moarte și distrugere, unde tocmai și copiii trăiesc clipe de groază, mulți pierzându-și viața la 

vârste fragede. Nu au timp de școală, nu au timp de joacă, căci: Privesc abecedarul/ Ce arde-

acum în foc/ Cu bieți copii de-a valma/ Și mame la un loc. Oare nesăbuita minte umană, nu are 

destule exemple de drame, tragedii, catastrofe, încât toate ororile să rămână doar amintire, o 

istorie din nefericire încărcată de atâta suferință, lacrimi, durere?! ...  Din sufletul meu de copil 

nevinovat, privesc cu nespusă tristețe la ororile pe care războiul le lasă în urmă sa (clădiri 

distruse, suflete sfărâmate, oameni dispăruți) ori: ,,Să vezi pe-aici și ciungi și-alege/ Cristos să-i 

miluiască... ” (George Coșbuc). 

        Sper ca, în cel mai scurt timp, frumusețea clipelor și zâmbetul să revină pe chipurile noastre, 

iar sunetul sirenelor care prevestesc urgia, să apună pentru totdeauna. 

Duma Cătălina, cls. a X-a C 

Prof. Minodora Mureşan  
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Casa mea, casa începutului 
 

 

tradiția mea, 

frumoasa mea 

locuință, 

infinita mea 

credință 

familiar  

oglindită-n 

copilăria mea 

căzută-n declinul 

societății  

nonconformiste. 

și-mi simțeam 

esența  

spirituală, 

feminină, 

tradițional valabilă 

veșniciei depline. 

tradiția mea, 

frumoasa mea 

locuință, 

stăteam adesea 

în nemurirea 

camerei mele, 
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a Universului  

acumulat  

într-o singură 

clipă, 

într-o singură 

reuniune 

a familiei mele 

eterne. 

 

tradiția mea, 

frumoasa mea 

locuință, 

iubeam adesea 

apartenența  

familiară  

pe care-o 

simțeam 

în a mea casă, 

începutul visului  

meu, 

visul tinereții 

mele. 

 

tradiția mea, 

frumoasa mea  

locuință 
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în care pășeam  

adesea, 

pe la sfârșitul  

serii,  

și-mi aprindeam  

speranțele în 

tapetul ușor 

contopit, 

cu a mea veșnică 

viața  

și cu a mea 

tradițional,  

reală, 

viață imaginară.                       

 

Chiș Ioana 

Clasa: a IX-a B 
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 Speranța… 
Ieșită ultima din cutia Pandorei,  

Ea, speranța, ne dă  mereu sens 

Și continuitate 

Fără gândul de cleștar al inimii 

Zilele noastre ar fi reci 

Știrile abundă-n informații seci 

Dar, inima tresaltă   

Când vezi dintr-o dată 

În ochi de copil 

Speranța în galben-albăstrui 

Născută din Tristețe  

Ea ne dă bucurie  

Născută din durere 

Ea ne dă fericire  

Născută din singurătate  

Ea, ne dă libertate 

Credință și viață! 

                                                                  

Ghiras-Dănuț Daria clasa 11F 

Profesor coordonator Onțiu Corina 
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Liceu. Gânduri. 
  

 Intrasem în liceu la o oră convenabilă. Mai era timp. 

 Recunoșteam 2-3 colegi de pe Facebook, iar cu una dintre fete vorbisem încă 

din iulie. Am stabilit că stăm într-o bancă – așa stăm și noi lângă o față cunoscută. 

Prima întâlnire avea să fie ciudată. Era, după atâția ani, un nou mediu. Şi, toți 

omuleții, care umpleau spațiile de lângă mine, aveau să mă cunoască, să mă 

observe și, speram eu, să mă iubească. 

 Prezentări, prezentări.... Nu prea făcusem cunoștință cu nimeni. M-am așezat 

frumușel în bancă și am ascultat. Doamna dirigintă vorbea despre liceu, despre noi 

și despre părinți. Soarele parcă ațipise în neliniște, iar eu priveam spre mama mea. 

Era  acea privire, care avea să mă readucă în prezent, să mă asigure, că am ajuns 

unde trebuia, să-mi ofere iar încrederea în mine, atunci când imprevizibilul mă 

captiva și mă lăsa vulnerabil la orice cuvânt.  Soarele parcă ațipise, iar eu ascultam 

discursul doamnei diriginte.  

            Soarele parcă ațipise și prima zi a trecut.  

            Mai era timp. 

 În zilele, care au urmat, m-am izbit plăcut de interesul acelora, care poate au 

observat și ei, că soarele ațipise în prima zi. Cele cinci-șase ore de engleză, acum 

săptămânale, au format ideea unei comuniuni necesare – mereu era de făcut o 

temă, mereu un proiect lăsat pe ultima zi, mereu un manual uitat acasă. Nu știam 

numele majorității colegilor, dar știam, care dintre ei preferă să își facă tema la 

engleză, în pauza dinaintea orei. Învățasem lucruri mărunte despre fiecare dintre ei, 

tocmai pentru că această dorință comună de a exista frumos îi vulnerabiliza ușor și 
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îi caracteriza indirect. Toți ne doream aceleași lucruri, aveam aceleaşi aşteptări, iar 

timp... mai era! 

 

 Primele ore de limba și literatura română m-au atras (de-a dreptul) într-un 

spațiu intangibil, care nu m-a mai cuprins până atunci. Nu credeam până atunci, că 

o oră de literatură îmi poate schimba viața. Am învățat, într-o zi oarecare (când 

Soarele ațipise), că omul trăiește veșnic prin artă, așa că începutul clasei a IX-a a 

reprezentat nașterea mea în veșnicie. Doamna dirigintă (diri) m-a învățat să iubesc 

arta, și din acel moment a început cu adevărat procesul maturizării mele ...  

 

 Pandemia m-a rupt de firul realității și, pentru un scurt timp, m-am rupt de 

veșnicia cu care mă obișnuisem la liceu. Neutralitatea acestei pandemii m-a 

înstrăinat de ceea ce însemnam eu și ceea ce am construit sub sorii ațipiți. Mi-era 

teamă, pentru că mă simțeam singur, iar poezia, pe care o regăseam în oameni, se 

risipise odată cu depărtarea față de aceștia. 

Am continuat să trăim sub semnul acestei anomalii timp de aproape doi ani. 

Finalul primului meu an a fost marcat de redobândirea sinelui prin 

cinematografie. Am început să consum film și televiziune din toate părțile lumii. 

După orice film sau orice episod, vizionam interviuri și momente de producție și 

realizam, că în mine crește o inepuizabilă formă de asumare a  acestor valori redate 

prin intermediul pânzei-proiecţiei/ecranului și a emoției atribuite lor. Voiam să mă 

fac actor. A fost prima dată în viața mea, când am putut afirma cu adevărat: acesta 

vreau să devin eu! Dar, mai era timp! 

 Atunci, când libera circulație a devenit iar o normalitate, am început să 

frecventez Teatrul Municipal din Baia Mare, unde retrăiam, din nou și din nou, 

emoția realizării acestei pasiuni, care s-a consolidat prin observarea și însumarea 

valorilor care o generează. Poezia și dramaturgia, care erau pe scenă, erau mereu 
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completate de poezia regăsită în acei 

care mă însoțeau și care au prins și 

ei, la rândul lor, drag de această 

formă de expresivitate artistică. Am 

însoțit și am fost însoțit de profesori, 

colegi, prieteni și cunoștințe, care m-

au îmbogățit prin viziunile și 

sensibilitățile lor. Am cunoscut 

oameni de seamă ai teatrului și ai 

filmului românesc și toate se datorau 

orelor de română, care mi-au dat 

speranța și impulsul visceral de a 

urma chemările literaturii și ale 

montărilor dramatice. 

 Am continuat să iubesc 

oamenii frumoși și să mă exprim 

liber în faţa celor care sunt dispuși să 

mă asculte. Am descoperit, că o 

singură clipă poate schimba și lega destine, că râsul prietenilor mei este cel mai 

prețios sunet, că îmbrățișările părinților mei sunt cele mai calde, că scena, pe care 

joc încă de la naștere, (nu) este o certitudine și fragilitatea acesteia este un dar 

asumat. Dar, mai aveam timp… 

 Am regizat, în format online, o scurtă scenetă inspirată din romanul “Ion” de 

Liviu Rebreanu, iar întorși la liceu l-am pus în scenă pe Caragiale. Am scris versuri 

pentru concursuri naționale și internaționale, am dansat cu prietenii mei, am râs cu 

aceștia, am participat la olimpiade şcolare ... 

Nu prea mai aveam timp… 
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 Ajuns în ultimul an, m-am dezvoltat pe plan regizoral, realizând trei filme cu 

actori tineri, colegi din liceu. Am participat la concursuri, am scris versuri, am scris 

rânduri în albumele colegilor mei. 

Nu mai avem timp... 

 Sunt clasa a XII-a, și soarele parcă ațipit, care mi-a vegheat începutul 

maturizării mele, mă privește speriat în prima bancă de la perete, aceea unde m-am 

așezat în prima zi de liceu. Soarele acesta ațipit privește și spre copilul care, în 

urmă cu doisprezece ani, stătea așezat cu abecedarul în față, în banca a treia din 

mijloc. 

 Acest soare ațipit nu știe că nu mai avem timp. 

El continuă să doarmă... 

Bognar Eduard, XII E 

Prof. Minodora Mureşan 
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Experiența liceenilor în grădiniță 

Michiș Karina, cl. 12 H 

 

Introducere 

 

           Sunt multe persoane care știu anumite 

lucruri despre acest subiect, precum și 

persoane, care nu știu nimic despre acesta. 

Ca elevă a clasei de puericultură sau 

pedagogie, cum mulți dintre voi o știți, am 

să vă transpun în mica noastră lume plină de 

copii.  

 

Profilul Pedagogic 

 

           Începând cu anul 2012, profilul 

pedagogic specializarea educator-puericultor  

a fost introdusă în liceul nostru, învățând 

fiecare elev despre viața unei educatoare, 

cum să relaționăm cu cei mici, etapele de 

viață prin care un copil trece sau chiar și 

evoluția copilului înainte de naștere. 

Majoritatea materiilor pe care noi le avem 

sunt legate de cei mici chiar și cele de bază. 

Practica pedagogică, în același timp, fiind 

foarte importantă pentru toți elevii de la 

acest profil, deoarece fără practică nu am 

reuși să înțelegem în totalitate ceea ce avem 

de făcut. 

Experiența Personală 

         Pot spune că, din punctul meu de 

vedere, acest profil m-a învățat lucruri 

fenomenale și extrem de interesante. Este 

greu să fii educatoare și este și mai greu să 

înțelegi anumite comportamente ale copiilor, 

dar, pe de altă parte, este foarte amuzant. 

Lucrând cu cei mici timp de 3 ani de zile, 

am realizat o multitudine de lucruri legate de 

comportamentul acestora și felul în care 

aceștia se dezvoltă. Lecțiile, pe care noi 

trebuie să le susținem, nu sunt deloc ușoare, 

avem de încadrat anumiți factori legate de 

comportamentele celor mici sau de vârsta 

lor. Fiecare lecție trebuie să fie interesantă și 

interactivă pentru copii, dar și să îi învețe cât 

mai multe lucruri. Tot ceea ce aceștia învață 

în grădinițe este și ceea ce îi va forma pe cei 

mici în viitor. Câteodată, este obositor, dar 
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întotdeauna merită efortul pe care îl 

depunem în ceea ce facem. 

 

Practica Liceenilor 

 

            Am realizat și un mic reportaj legat 

de păreri diferite ale colegelor mele și din tot 

ceea ce am aflat multe au susținut faptul că 

la început a fost mai complicat și că nu 

întotdeauna înțelegeau ce au de făcut, dar, 

totodată, au realizat și faptul, că sunt o 

grămadă de obstacole și situații neprevăzute 

prin care trecem în timpul practicii. Deși 

sunt dificultăți pe parcurs, majoritatea au 

afirmat faptul, că este o satisfacție foarte 

mare după terminarea unei lecții sau 

atingerea unor obiective, și că cei mici îți 

înveselesc ziua enorm de mult oricât de rea 

ar fi. 

Observații 

 

            Precum colegele mele au afirmat este 

greu, obositor, dar foarte frumos. Tot ceea 

ce noi predăm este un punct forte în 

dezvoltarea celor mici, deoarece aceștia 

repetă tot ceea ce spunem sau facem, așa că, 

deseori, micile greșeli costă, dar nimic nu 

este imposibil de rezolvat. Menționez că, de 

multe ori, avem de interacționat și cu 

anumiți copii cu cerințe speciale și, 

câteodată, sunt mai greu de gestionat, dar 

sunt foarte deștepți și, dacă știi cum să 

relaționezi cu ei, sunt niște copii minunați 

precum restul copiilor.  

În concluzie, acest profil poate nu este 

pentru toată lumea, dar, cu siguranță, este 

frumos și interesant Ai nevoie de răbdare și 

devotament, dar, totodată, și plăcere de a 

lucra cu cei mici. 
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FILM REVIEW: “Miriam’s 

Dickensian Christmas” 

 

 

          Miriam Margolyesis a well-known Dickens’ fan and in “Miriam’s Dickensian Christmas” 

sheem barks on a journey to discoverif the holiday season can still hold meaning for her. The 

show is a mix of Margolyes’ personal reflections on Christmas, visits to places related to 

Dickens’ life and work, and explorations of the social and cultural traditions of the Victorian era. 

One of the highlights of the show is Margolyes’ reading from “A Christmas Carol”, which is 

both powerful and poignant. Heremotional response to visiting Dickens’ home and work space is 

also touching and a testament tothelasting impact theauthorhashad on her life. The visit to 

Pollock’s toy museum, where card board toy theatres are still made, was charming and added a 

touch of “whimsy” to the documentary. 

 

          The segments on Victorian food and holiday crafting were less interesting, but the 

discussion of child poverty in Dickens’ time was thought-provoking and relevant. The reference 

to the Felix Project, a charity that provide smeals to those in need, was a touching reminder of 

the importance of kindness and generosity during the holiday season.  

 

          Overall, “Miriam’s Dickensian Christmas” is a charming and thoughtful program that will 

Appeal to Dickens’ fans and anyone who appreciates a good holiday story. Margolyesis a 

delightful hostand her personal touch makes the show feel like a cozy chat over a cup of tea. 
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          The show could have delved 

deeperin to the social issues raisedby 

Dickens’ work, but it still provides a 

meaning ful and heart warming 

perspective on the holiday season. I 

would love to watch other TV shows or 

film slike that, a lovely feeling! 

 

By: Sima Adrian, XE 

  (prof Luminita Faur) 
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Explosive EmotionsDuringtheNight 

 

Close your eyes and heavily breathe again, 

Do not let this torture your brain. 

Look around and notice what you’ve lost, 

You’re the only one I love the most. 

And oh! How I wish I could let you go away… 

Travel the woods, find the black, white and grey 

That hide among the flowers at the night’s full moon, 

Your swinging back and forth, please come home soon. 

 

Stuck between all of those who don’t understand, 

tired of pretending we’reall in an easy game. 

It’s eight pm I’m waiting for the bus to arrive. 

I went to your favourite place, having the last drive. 

Whether you’d prefer blue better than green 

He’d still choose spring for a piece of mint. 

Again and again for his own resolution 

He didn’t realise he’d come to this conclusion. 

 

He’s with me, I’m ‘he’ masking it off, 

And you’re you, she, us; all of the above. 

I pray to God in hopes you’ll accept my hand, 

I don’t even believe in it, but wanted to demand 

That you’re mine. 

IOANA ALEXANDRA PORUMB – clasa a XI-a E, Prof. coordonator HANAK  FLORENTINA 
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Iris  

By Gelu Dragos 

Translated by Carmen Șandor – clasa a XI a E 

 

You subtly sprinkle fragrance at any 

moment of the day 

Yellow iris, purple iris, white iris, 

covered in themorning’s dew 

I gaze at you with so much longing, light 

house that brightensmynight. 

You wreath elasciviously in geometrical 

spirals at midday, 

You are the queen of hundreds of flowers 

in my imperial garden. 

Iris, symbol of love, vast cloak of our 

solitude 

I would touch you, I would hold you, but 

fear you would perish in my hand. 

I look at you within satiable desire, jewel 

of the garden, tenderness, symmetry, 

enchantment. 

I wish the world could know you, love 

you, protect you! 

Prof. coordonator HANAK  

FLORENTINA 
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EASTER  

ACROSTIC  

POEM 

Easteris a cherished holiday 

Around the months of April and May 

Simnal cake and chocolate eggs,  

They will always taste the best 

Everyone can come together 

Raising to preach the Lord’s name 

forever! 

 

ACHIM MARIA & CORNEA SELENA 

- clasa a XI-a E 

Prof. coordonator HANAK  

FLORENTINA 
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Bonfire Night Acrostic Poem 

 

Back in they day 

On the 5th of November 

None hadany idea 

Found werethe explosive 

barrelsunderneath 

Inside the parliament 

basement 

Right the rewasthe plot 

Everyone was left in awe 

 

No reason why gunpowdert 

reason shoulde verbe 

forgotten 

Inside the House of Lords 

Guy Fawkes was caught 

His plan came tonought 

Treason will never be forgot 

George Dobrican& Roman 

Bogdan – clasa a XI-a E 

 

Prof. coordonator HANAK  

FLORENTINA 
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Memorial DayAcrostic Poem 

 

Mourn the ones who died in war 

Eager to fight, who are no more. 

Monday May, they serve dus all! 

Oath they took to save our land, 

Remember the fall en beneath the sand, 

Identified many were not 

Across his tory they were forgot. 

Laid waste to the enemy they fought, 

Daunting task they never sought. 

After all, they never surrendered, 

Their sacrifice will be remembered.  

Moțoc Alexnadru& Man Denis - clasa a XI-a E 

Prof. coordonator HANAK  FLORENTINA 

Veterans DayAcrostic Poem 

 

Veterans from all around 

Every year are celebrated 

Thanking them for what they have done  

Endless fights, they’ve be entormented! 

Running for their life 

And helping the others,  

Numbing pain pounding in their chests, 

Saving their country, 

Defeating the enemy 

And making them run away 

You must love the veterans day! 

Chindriș Maria &Lauran Antonia - clasa a XI-a E 
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Prof. coordonator HANAK  FLORENTINA 

Tradition und Innovation in der 

Schule 

Sarca Celina Cristina, cls. a XII-a D 

Die Balance zwischen Tradition und Innovation spielt eine entscheidende Rolle bei der 

Gestaltung eines effektiven Bildungssystems. Traditionelle Methoden, wie Frontalunterricht und 

schriftliche Prüfungen, haben in der Vergangenheit funktioniert und werden oft als bewährte 

Methoden angesehen. Sie können jedoch auch dazuführen, dass Schüler:innen desinteressiert 

werden und die Motivation verlieren. 

Innovation in der Bildung, wie z.B. digitale Technologien und projektbasiertes Lernen, kann 

dazu beitragen, das Interesse der Schüler:innen zu wecken und ihre Lernfähigkeiten zu 

verbessern. Es kann auch dazu beitragen, den Unterricht an die Bedürfnisse der Schüler:innen 

anzupassen und individuelle Lernwege zu ermöglichen. 

Es ist jedoch wichtig zu betonen, dass Innovation in der Bildung nicht bedeutet, traditionelle 

Praktiken vollständig zu ersetzen. Eine vollständige Abwehr von traditionellen Methoden kann 

dazuführen, dass wichtige Lerninhalte verlorengehen und die Grundlagen vernachlässigt werden. 

Eine erflogreiche Schule muss eine harmonsiche Balance zwischen Tradition und Innovation 

finden, um ein umfassendes Bildungssystem zu schaffen, das die Schüler:innen auf die 

Anforderungen der Zukunft vorbereitet und gleichzeitig ihreWurzeln und Traditionen bewahrt. 

Profesor coordonator Romina Fischer  
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Le jeuabusif des moments 

 

Poème écrit par Florica Bud 

Adaptation et traduction:  Pop Raysa, Collège National ,,Mihai 

Eminescu” Baia Mare 

Professeur coordinateur: Alina Soreanu 

1. Je m’attarde....... 

Aux bord scrénelés de pensées. 

le froid m’écarte  

imperceptiblement de la frontière éparpillée 
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pendant lesjours; les heures ;les minutes ;les secondes 

impriméesd’une façon monosyllabique sur les murs. 

le cerclecréé en morceaux 

point avec point,  

des indications, des cartes, des pupitres, des drapeaux. 

des signes intrus avec des formes de relief. 

m’attrapent au dépourvudans le jeuavec des routes. 

Au premier arrêtpris par Algred , 

Toute étourdie, jetourne  vers la lumière. 

Elle afflueen chaînée de pirouettes, 

Moin serrante dans lesjeux humains, 

vaincue par le spleen. 

Je retrouve l’ombre des signes évidents 

par le jeu abusif des moments  

et dans le froid des mains,  

la momificationsous le bras d’un radical 

de rang inférieur,  

le mime de l’ escalierréduit de l’axiome du pouvoir 

le déficit humain qui avale 

le sans but lucratif de la nuitorageuse de mai 
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Des élèves d’«Eminescu» aux cours 

du Centre d’Excellence 

du département de Maramureș 

 

Rodica MONE et Ramona ASTALÂȘ 

 

Lieu des rencontres fondamentales pour les élèves qui font de la performance et des 

professeurs qui souhaitent intégrer une équipe de soutien pour ceux-ci, le Centre d’Excellence du 

département de Maramureș leur a donné l’occasion de pratiquer un apprentissage authentique, de 

haute qualité, en complémentarité avec l’apprentissage à l’école.  

Le Lycée National « Mihai Eminescu » a été représenté dans ce centre par une bonne 

dizaine d’élèves, majoritairement des classes bilingues, et par deux professeurs, qui depuis 

longtemps font déjà une équipe bien soudée, Rodica MONE et Ramona Daniela ASTALÂȘ, 

lecteurs de langue française dans le cadre du centre, à côté de deux autres enseignants d’autres 

établissements, AnetaEcaterina FĂZĂCAȘ et Laura Melinda SĂLĂGEAN.  

À part les activités courantes d’enseignement-apprentissage, pendant lesquelles les 

ressources numériques ont été amplement mises en valeur, les élèves ont beaucoup apprécie les 

ateliers organisé avec des étudiants – parmi lesquels, d’anciens élèves de notre lycée – de la 

Faculté des lettres de notre ville, coordonnés par Ioana BUD, lecteur universitaire. Les 

témoignages qui suivent en sont la preuve !  

Mon expérience au Centre d’Excellence  

« Au début de cette expérience je ne savais pas exactement à quoi m’attendre. J’étais 

plutôt curieuse que désireuse de suivre un tel cours. C’est pourquoi je me suis inscrite aux deux 

cours: celui de roumain et celui de français. Finalement, le cours d’excellence dans la langue 

française a été pour moi une expérience extraordinaire. 
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 J’ai eu l’occasion d’interagir avec de très bons professeurs de français et aussi avec des 

élèves bien préparés. Il me semble que j’ai appris beaucoup de nouvelles choses et que j’ai réussi 

à perfectionner mon français.  

 Ces cours se sont déroulés avec beaucoup d’activités: on est allés à l’ université où on 

abordait la grammaire dans une manière moderne et on a eu aussi l’occasion de participer à un 

concours régional intitulé „Au-delà des sciences” avec l’article ,, Femmes ès sciences’’ qui a 

marqué la fin de cette expérience. Moi et mes collègues, MateșanAniela et Lupu Charlotte, 

coordonnées par madame professeur, Rodica Mone, nous avons obtenu le premier prix. Si je 

devais réduire mon expérience dans une seule phrase je dirais : une ambiance chaleureuse où on 

peut tester nos compétences avec des experts. Voici quelques images! » 

Raysa-Denisa POP, IXe E  

 

Raysa et Mme Ioana BUD   Charlotte, Raysa et Aniela 

 « Je suis très contente d’avoir la chance de vous décrire mon 

expérience aux cours d’excellence auxquels j’ai participé pendant 

l’année scolaire 2022-2023.  

En ce qui me concerne, l’expérience a eu un effet 

bénéfique pour l’apprentissage de la langue française dans une 

manière interactive et aussi pour avoir une image plus vaste sur 

cette langue.  

Un autre aspect que j’ai aimé a été la participation aux cours de français organisés à 

l’Université Technique de Cluj Napoca, le Centre Universitaire Nord de Baia Mare. Par 

l’intermède de ces cours, j’ai eu la possibilité de faire connaissance avec des étudiants et de 

m’accoutumer avec le milieu universitaire.  
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En conclusion, cette expérience m’a aidé à connaître de nouvelles personnes et des 

professeurs très aimables et dédiés à leur carrière et d’enrichir mes connaissances de français. Je 

suis heureuse parce que j’ai embrassé cette activité et je la recommande aux élèves qui sont 

intéressés de savoir plus sur la langue française, par exemple astuces de grammaire, questions de 

vocabulaire et dialogue. » 

Charlotte LUPU, XIe D 

 

Nos élèves, nos profs et le jury du concours 

« La participation aux cours d’excellence peut être une expérience bénéfique pour les 

élèves qui souhaitent améliorer leurs compétences et apprendre de nouvelles choses. 

Il existe de nombreuses raisons pour lesquelles vous devriez participer à de tels cours. 

Tout d’abord, ils vous offrent l’opportunité d’apprendre auprès d’experts dans le domaine, qui 

peuvent partager leurs connaissances et leur expérience avec vous.  

De plus, ces cours vous permettent de développer vos compétences et d’améliorer vos 

performances, car ils vous aideront à mieux comprendre et parler en français.  

Grâce à mon professeur de français qui enseigne au lycée, j’ai eu l’occasion de m’inscrire 

à des cours d’excellence en français. J’ai bénéficié de cours supplémentaires par rapport à ce que 

j’ai fait en classe de français. C’était un programme qui m’a motivé à apprendre mieux pour 

réussir à la Faculté de lettres, filière français-anglais, étant donné le fait que je suis en classe 

terminale.  

Les cours ont été organisés par une équipe de professeurs expérimentés et passionnés, qui 

ont créé un environnement d’apprentissage confortable et convivial. J’ai eu l’occasion d’interagir 
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avec d’autres élèves qui voulaient apprendre le français, ce qui a été une expérience intéressante 

et amusante. Pendant ces cours, vous aurez l’occasion de rencontrer des personnes qui partagent 

les mêmes intérêts et passions que vous. Donc ne ratez pas cette chance! » 

Ana MARENIUC, XIIe D 

 

L’événement qui clôt habituellement l’année d’activité dans le centre d’excellence est le 

projet de recherche et le concours régional intitulés « Dincolo de științe » ; les élèves du Lycée 

National « Mihai Eminescu » y ont participé avec deux projets, avec lesquels ils ont gagné le 

premier et le deuxième prix de la section Langue française : « Les femmes ès science » et « Les 

jeunes dans un monde numérique ». en ce qui suit, nous vous présentons les témoignages de 

quelques élèves et ensuite les deux projets gagnants ! 

 

  

DES FEMMES ÈS SCIENCES 

Coordinateur: prof. Rodica MONE 

Élèves: 

Charlotte LUPU, XIe D 

Aniela MATEȘAN, XIe D 

Raysa POP, IXe E 

Selon les dictionnaires explicatifs, ès (ancienne forme contractée de en les) signifie : en 

matière de (suivi d'un nom pluriel dans certaines expressions universitaires et juridiques). 

Exemples:licences ès lettres, docteur ès lettres, agir ès qualités, maître ès arts, licencié(e) ès 
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sciences. Cette particule – ès - apparaît aussi dans quelques noms de lieux :Riom-ès-Montagnes, 

par exemple. 

En 2015, l’Assemblée générale de l’Organisation des Nations Unies a adopté une résolution 

qui proclame le 11 février de chaque année la Journée Internationale des femme et des fils de 

sciences. « Nous pouvons tous et toutes contribuer à libérer l’immense talent inexploité de notre 

monde, en commençant par remplir les salles de classe, les laboratoires et les conseils 

d’administration de femmes scientifiques. » - António Guterres, le Secrétaire général de l'ONU. 

Pourquoi une journée dédiée à cette catégorie de femmes ? Parce qu’elles jouent depuis 

longtemps un rôle important dans les communautés scientifiques et technologiques. Mais aussi 

parce qu’il y a pas mal de femmes éclipsées, en général par leurs maris, qui ont acharnement 

travaillé et qui ont dû se battre pour obtenir la reconnaissance qu’elles méritaient.    

 

Fig. 1.1. Logo de la Journée internationale des femmes 

et des filles de science 

Source : https://www.google.com 

 

 

Outre les prix bien connus, il y a de récompenses pour les femmes de science :  

o Le Prix international L’ORÉAL-UNESCO for Women in Science Awardpour 

l’activité des femmes dans les domaines des Sciences de la Vie et des Sciences 

Physiques. On accorde aussi des bourses L’ORÉAL-UNESCO pour soutenir le 

financement de certaines activités de recherche (y compris en Roumanie).  

o Le Prix français et la médaille IRÈNE JOLIOT-CURIE pour les femmes de sciences et 

technologies, fondés en 2001. 

Afin de soutenir les arguments présentés tout au début de cette recherche, nous avons fait nos 

choix, que nous présentons en ce qui suit : Marie CURIE, Ana ASLAN, Emmanuelle 

CHARPENTIER et Jennifer DOUDNA. 

MARIE CURIE, Polonaise, née Maria SalomeaSkłodowska, est la première femme qui a 

reçu le Prix Nobel et qui a enseigné à l’Université de Paris; la première personne (et la seule 

jusqu’à présent) ayant reçu deux fois ce prix, la seule ayant reçu le Nobel dans deux domaines 

scientifiques (physique, en 1903, et chimie, en 1911). Elle est décrite comme étant la plus 

inspirée de toutes les femmes de sciences. Elle a fait des recherches dans le domaine de la 

https://www.google.com/
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radioactivité et elle a découvert deux éléments: le polonium (nom choisi selon son pays 

d’origine)et le  radium. 

Incognito à l’université : Comme à l’époque les études universitaires n’étaient pas 

accessibles aux femmes, elle a étudié clandestinement à l’Université Latajacy de Varsovie. 

C’était une sorte d’université itinérante qui changeait constamment d’adresse afin que les 

autorités russes n’arrêtent pas les professeurs et les étudiants. Marie continue ses études à Paris, à 

l’Université de Sorbonne; elle travaille à côté de son mari, Pierre Curie (qui a fait des études sur 

la piézoélectricité), et du professeur Henri Becquerel (qui a découvert les rayons uraniques). Le 

couple Curie et son très proche collaborateur Henri Becquerel, dans leur laboratoire parisien. Ils 

partagent le prix Nobel de physique, en 1903. Elle obtient le titre de docteur ès sciences 

physiques et devient chef de travaux du laboratoire Curie, attaché à la chaire de physique à la 

Sorbonne, où le titulaire était Pierre, son mari. Après la mort de son mari, Marie est nommée 

titulaire de la chaire de celui-ci. Ainsi, elle est la toute première femme professeur des 

universités en France. Quelques années plus tard, elle présente sa candidature à l’Académie des 

Sciences; elle est refusée… parce qu’elle… est femme!  

L’Académie accueillera une femme dans ses rangs… un demi-siècle plus tard! 

 

Fig. 1.2. Le couple Curie et son 

très proche collaborateur Henri 

Becquerel 

Source:https://www.google.com 

 

Après la guerre, elle devient membre libre de l’Académie de Médecine. Dans la même 

période, la création de la Fondation Curie contribue à la lutte contre le cancer par l’utilisation du 

rayonnement. Beaucoup d’hôpitaux portent le nom de Marie Curie, en honneur de ses efforts et 

https://www.google.com/
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contributions au développement de la science. Le 96e élément chimique dans la classification 

périodique des éléments est appelé Curium, selon le nom du couple Curie. Marie Curie a inventé 

la « Petite Curie » - véhicule équipé en matériel radiologique afin d’aider les infirmières et les 

médecins pendant la guerre. Au sein de la Croix Rouge et du Patronage national aux blessés, elle 

a équipé 18 « Petites Curie », tout en développant la radiologie fixe et mobile.  

 

Fig. 1.3. « Petites Curie » 

Source:www.gallica.bnf.fr 

Plusieurs hôpitaux portent le nom de Marie Curie (y 

compris en Roumanie).  

Les découvertes de Marie Curie ont changé le monde : 

elles sont aussi source d’inspiration pour le film 

intitulé « Marie Curie - radioactive », disponible sur 

Netflix à présent. « Dans la vie, rien n’est à craindre, tout est à comprendre. » disait Marie 

Curie. Son esprit de curiosité et d’ouverture aux provocations a déterminé Geneviève Almouzni, 

directrice du Centre de Recherche de l’Institut Curie, à inventer le mot « CURIEosité ». 

 

Fig. 1.4. Affiche du film « Marie Curie - radioactive » 

Source : www.cinemagia 

 

 

 

 

 

ANA ASLAN, notre Roumaine, est le médecin qui a découvert la jeunesse. 

 

Fig. 1.5. Timbre commémoratif 

Source : www.filatelia.ro 

Fondatrice et directrice du premier institut 

de gériatrie au monde (qui de nos jours porte son 

nom), Ana Aslan est membre titulaire de 

http://www.gallica.bnf.fr/
http://www.cinemagia/
http://www.filatelia.ro/
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l’Académie Roumaine, de l’Académie de Sciences de New York, du Bureau Exécutif de 

l’Association Internationale de Gérontologie, de l’Union Mondiale de Médecine prophylactique 

et hygiène sociale. Elle est l’inventeur de la vitamine H3 et du produit pharmaceutique Gerovital 

H3 utilisé dans le traitement anti-âge, mais aussi du produit Aslavital (avec la pharmacienne 

Elena Polovrăgeanu), utilisé dans le traitement contre le vieillissement cardio-vasculaire et du 

cerveau. Ana ASLAN a dédié toute sa vie à démontrer que la vieillesse se soigne comme 

n’importe quelle autre maladie : « Le germe de ma détermination me poursuit sans cesse afin 

d’entreprendre tout le possible pour prévenir la maladie, pour redonner la santé à mes 

semblables et pour retarder le plus la vieillesse. C’est depuis que je lutte pour la vie, pour la 

santé, et que je hais la mort, et que je jette toutes mes forces contre elle ». 

Ana Aslan a reçu le Prix « Marie Curie » de l’Académie Medici d’Italie,  

mais aussi le Prix international et la médaille « Léon Bernard », prestigieuse distinction accordée 

par l’Organisation Mondiale de la Santé pour sa contribution apportée au développement de la 

gérontologie et de la gériatrie. 

D’autres prix, titres et distinctions :  

o Chevalier de l’Ordre des Palmes académiques françaises, 

o Officier de l’Ordre du Mérite de la République Fédérale d’Allemagne, 

o « Meritodella Repubblica », Italie, 

o Médailles d’or en Espagne et au Nicaragua, 

o Professeur Honoris Causa à l’Université « BaragançaPaulista » de Brésil,  

o Officier de l’Ordre « De Orange Nassau », Hollande, 

o Prix International « Dag Hammarskjöld », Florence, Italie, etc.  

Il y a pas mal de célébrités internationales qui ont suivi le traitement avec des produits Gerovital: 

Josif Broz Tito -  président de Yougoslavie, 88 ans; 

Charles de Gaulle – président de France, 80 ans; 

Nichita Sergheevici Hrusciov – chef d’État russe, 77 ans; 

J.F. Kennedy – le 35e président des États-Unis, assassiné à l’âge de 46 ans;  

Indira Gandhi – premier-ministre de l’Inde, assassinée à l’âge de 67 ans; 

Marlene Dietrich – actrice et chanteuse allemande, 91 ans; 

Konrad Adenauer – homme d’État allemand, 91 ans; 

Charlie Chaplin – acteur britannique, 88 ans; 

Kirk Douglas – acteur et écrivain américain, 104 ans; 
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Salvador Dali – peintre, sculpteur, écrivain espagnol, 85 ans; etc. 

On ne peut pas établir de manière précise et sans équivoque la liaison entre l’âge de ces 

personnes et le traitement suivi, mais on observe facilement qu’elles se sont réjoiues d’une vie 

assez longue !  

Emmanuelle CHARTENTIER et Jennifer DOUDNA ont été nobélisées pour la chimie, en 

2020. 

 

Fig. 1.6. Les deux 

chimistes nobélisées 

Source : 

www.financialtimes 

Elles 

comptabilisent une 

trentaine de prix 

prestigieux 

ensemble, y compris 

Le Prix international L’ORÉAL-UNESCO for Women in Science Award pour l’activité des 

femmes dans les domaines des Sciences de la Vie et des Sciences Physiques.Elles se sont 

rencontrées après leurs études universitaires: Jennifer Doudna à l’université Yale dans le 

Connecticut, Emmanuelle Charpentier à l’université parisienne « Pierre et Marie Curie ».  

« Je me disais: si je suis vivante et sur cette Terre, c’est pour faire quelque chose! » précisait 

Emmanuelle Charpentier. « Lorsque j’ai rencontré Emmanuelle, nous nous sommes rendu 

compte que nous avions des expertises qui pouvaient se compléter. Nous nous sommes dit qu’on 

pouvait simplifier ce que la nature avait mis en place. Je me pince encore pour savoir si tout 

cela est bien vrai! » ajoute Jennifer Doudna. 

Voilà donc une Française et une Américaine: leur exploit s’appelle CRISPR-Cas 9 

(prononcez « crispeur caze neuf »). Mais… qu’est-ce que c’est ce CRISPR-Cas9?... C’est ça : 

 

Fig. 1.7. Schéma de l’outil CRISPR-cas9 

Source : www.youtube 

 

http://www.financialtimes/
http://www.youtube/
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En français ☺, ça veut dire : 

 Fig. 1.8. Fig. 1.7. Schéma de l’outil 

CRISPR-cas9 

Source : www.cnrs 

CRISPR-cas9 est une enzyme spécialisée 

qui agit comme des ciseaux génétiques 

capables d’éditer le génome, qui permet de 

remplacer des morceaux d’ADN des plantes, 

des animaux, mais aussi des humains. Par 

cette technique, on enlève un segment 

d’ADN, indésirable, et on le remplace par 

une copie, désirable. « Les scientifiques 

peuvent éditer le génome des organismes vivants comme nous pouvons éditer un document 

word. » expliquait Jennifer Doudna.  

Révolutionnaire, facile à utiliser, rapide et efficace sur de nombreux types d’organismes, à 

quoi sert finalement cette technique ? 

o Créer de nouveaux modèles de recherches: les chercheurs ont modifié le matériel 

génétique des rats de façon qu’ils contractent des maladies rares, afin de les étudier dans 

les laboratoires.  

Soigner le cancer et des maladies génétiques: avec CRISPR, il est aussi possible de modifier les 

cellules humaines in vitro: modifier l’extrémité de deux chromosomes grâce à CRISPR dans des 

cellules osseuses a ainsi permis de mieux comprendre la genèse d’un type particulier de cancers 

des os. CRISPR pourrait être utilisée dans d’autres domaines: l’ophtalmologie, la cardiologie, la 

parasitologie, etc. CRISPR-Cas9 pourrait être utilisé pour corriger les maladies causées par des 

gènes avant la naissance. 

o Créer de nouveaux aliments et matériaux: avec CRISPR, on pourrait améliorer la qualité 

des cultures et leur résistance aux maladies, mais aussi résoudre le problème de diverses 

allergies alimentaires.  

La biologie de synthèse pourrait produire de nouveaux biocarburants, à l’aide de 

microorganismes au génome modifié.  

o Améliorer la résistance des animaux d’élevage aux maladies et agrandir la production de 

viande et de lait.  

http://www.cnrs/
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o Dans la bioremédiation: CRISPR-Cas9 est étudié sur des bactéries afin que ces dernières 

puissent être dotées d’un métabolisme optimisé capable de dégrader les plastiques. 

Réfléchissons! 

o CRISPR-Cas9 pourrait être considéré comme l’outil le plus révolutionnaire du siècle.  

o Son impact le plus significatif se manifeste dans le domaine de la médecine. 

o Question d’éthique et de déontologie : il y a le risque que des amateurs, dits 

« scientifiques de garage », utilisent mal cette technique, à mauvais escient.  

Une question vient naturellement à l’esprit : comment les scientifiques ont utilisé cet outil?« Il y 

a toujours un risque que CRISPR-Cas9 soit mal utilisé.» avouait Emmanuelle Charpentier. 

L’image ci-dessous explique très bien : 

 

Fig. 1.8. La technique dans 

son évolution 

Source : www.cnrs 
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Les jeunes dans un monde 

numérique 

Coordinateur du projet: prof. Ramona ASTALÂȘ 

Élèves:Rebeca GAVRIȘ, XIe D, Teodora-Daria PINTEA, XIe D, Ionuț TISELIȚE, Xe D 

 

La situation des jeunes dans le monde 2023 porte sur un sujet extraordinaire qui affecte 

de manière croissante la quasi-totalité des aspects de la vie de millions de jeunes à travers le 

monde et, de fait, de notre vie à tous : la technologie numérique.  

La problématique de notre recherche est la suivante: La technologie numérique est-elle 

une aubaine pour les jeunes, une source illimitée de possibilités en matière de communication, 

d’apprentissage et de liberté d’expression ? Ou, à l’inverse, est-ce un fléau menaçant notre mode 

de vie, fragilisant le tissu social et mettant en péril notre bien-être ?  

Dans cet ouvrage nous avons traité deux aspects de la vie des jeunes: Les réseaux sociaux 

numériques et l’impact des influenceurs sur les jeunes et La place et l'utilisation du numérique à 

l'école parce que nous pensons que les deux ont un grand impact sur notre génération. 

1. Les réseaux sociaux numériques et l’impact des influenceurs sur les jeunes  

WhatsApp, Facebook, Instagram, Snapchat, Tumblr, Pinterest, YouNow : le monde des 

médias sociaux ne cesse de s’agrandir et les jeunes les apprécient particulièrement, car ils aiment 

faire partie d’une communauté virtuelle. Ils tchattent, «aiment» (like), partagent et postent des 

informations. Qu’est-ce qui les motive ? Quand faut-il commencer à s’inquiéter et comment 

peut-on les protéger des risques ? Quel est le rôle des influenceurs dans la vie des jeunes? 

Premièrement nous avons cherché la réponse à la question : Qui sont ces influenceurs? 

Les influenceurs sont des personnes dotées d’une certaine notoriété grâce aux réseaux sociaux. 

Ils peuvent ainsi jouer sur cette célébrité pour influencer les choix, les opinions ou les façons 

d’agir de leurs internautes. Les influenceurs proposent différents contenus en fonction de leurs 

thèmes et de leurs préférences : sport, voyage, beauté, jeux vidéo, etc.  

Ces « célébrités du web » ont énormément d’influence, notamment sur les jeunes qui les 

idéalisent. Mais notre génération, appelée aussi la génération Z a-t-elle assez de maturité pour 

prendre du recul ? En effet, un influenceur émet des opinions sur divers sujets, ce qui peut 
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amener les jeunes à reproduire ce mode de pensée, sans réfléchir par eux-mêmes : c’est ici que le 

danger s’installe. Ils se construisent avec l’image qu’ils ont de leurs stars favorites, image qui est 

souvent faussée. 

 Voici certaines des caractéristiques d’un influenceur : connaissance approfondie d’un 

sujet spécifique, publication fréquente de contenu sur les médias sociaux, grand nombre 

d’utilisateurs intéressés, capacité à créer des tendances. 

Les influenceurs des médias sociaux peuvent apporter de l'excitation et de l'inspiration 

dans la vie des jeunes lorsqu'ils partagent leurs expériences en ligne avec des paramètres, des 

scripts et souvent de la spontanéité bien conçus. Les influenceurs, comme les célébrités, peuvent 

avoir une influence négative ou positive sur leur jeune public, et il est crucial que les jeunes 

soient capables de réfléchir de manière critique à ce qu'ils regardent. 

Les réseaux sociaux font aujourd’hui partie intégrante de nos vies, et en particulier de 

celles des jeunes. Comme n’importe quel autre média, leur impact peut aussi bien être positif que 

négatif, en fonction du contenu et de l’état d’esprit dans lequel on le consomme. Pour les plus 

jeunes générations, il peut parfois être plus compliqué de faire la part des choses. La relation 

qu’elles entretiennent avec les créateurs est souvent plus intense et leur engagement peut se 

révéler à double tranchant.  

La relation entre les créateurs et leur audience est beaucoup plus intime. Ces derniers 

partagent en effet directement leur quotidien, plus ou moins sans filtre, à leur communauté. Une 

proximité qui rend les influenceurs plus dignes de confiance et renforce l’engagement de leurs 

abonnés. Ces derniers ont aussi moins d'expérience, et donc le regard critique pour prendre la 

distance nécessaire avec la vie souvent parfaite que leur dépeignent certains influenceurs. Les 

jeunes sont à la recherche de modèles desquels s’inspirer. Ils sont donc plus sensibles à la 

dynamique des relations para sociales, ces relations à sens unique que l’on crée sur les réseaux 

sociaux. 

L’impact des influenceurs sur les jeunes vient donc de leur capacité à paraître plus fiables 

et plus facilement identifiables que les médias dits traditionnels. Leur influence sur les décisions 

d’achat découle de ce sentiment de proximité, et du fait qu’ils ressemblent tout simplement à leur 

communauté.  

Exemple d’utilisation à mauvais escient :  

- Les jeunes se retrouvent piégés par une fausse réalité. Cela peut se traduire par l’image du corps 

« parfait », véhiculé par les influenceurs, ou encore le phénomène de la chirurgie esthétique. 
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Sous l’influence de leur idole, de plus en plus de jeunes adultes ont recours à la chirurgie 

esthétique de façon précipitée. Quel en est le résultat ? Des injections de botox illicites et des 

regrets.  

- Les influenceurs peuvent avoir des effets négatifs sur l'estime de soi, l'image corporelle et la 

compréhension de la « vraie vie » d'un jeune. 

Exemple d’utilisation à bon escient :  

- Un influenceur qui informe ses lecteurs en ligne des problèmes importants auxquels est 

confrontée sa communauté, comme Hugo Travers. Il débuta sa carrière sur YouTube il y a 3 ans, 

à travers une chaîne dédiée à l’actualité. En parallèle de ses études à Science Po, il se donne pour 

objectif d’informer les jeunes sur l’actualité à travers ce réseau social, mais d’une toute autre 

façon. Il explique alors l’actualité dans des termes simples, grand public et surtout dans des 

formats adaptés à la nouvelle génération qui regarde peu les chaînes de télévision et la presse. 

Hugo Travers s’est fait connaître grâce à ses vidéos sur la plate-forme YouTube sous le 

pseudonyme HugoDécrypte. Le plus gros coup d’Hugo Décrypte ? Plus de 3 millions de vues 

pour son interview de Marine Le Pen, en mars 2019, sur le plateau de « L’Emission politique », 

de France 2 et son audience n’en finit plus de grossir.  

À 24 ans, Hugo Travers (son véritable nom, prononcer le « s » final, en hommage à son 

père britannique) est à la tête d’une entreprise de treize employés, tous la vingtaine, postant 

quotidiennement des condensés d’actualités sur TikTok, Instagram, Twitch, Twitter et même 

Spotify. Avec un format favori sur YouTube : les actus du jour, qui visent, en dix minutes, à 

décrypter des sujets variés, du départ d’Angela Merkel à la tentative de résurrection des 

mammouths laineux. En mai 2019, il avait aussi interrogé le président de la République – à 

trente-six heures des élections européennes, seul et en direct sur sa chaîne. 

En conclusion, la culture des influenceurs est là pour de bon. En fait, le phénomène ne fait 

que croître. Compte tenu du temps que les jeunes passent sur les médias sociaux, les influenceurs continueront 

à être des sources importantes d'apprentissages, à susciter la curiosité et à façonner les valeurs dans une certaine 

mesure. En aidant les jeunes à réfléchir de manière critique à la culture des influenceurs et en leur donnant les 

outils nécessaires pour distinguer influenceurs ou réalité, on les aidera à continuer à vivre des expériences 

positives et constructives. 

2. La place et l'utilisation du numérique à l'école 

Aujourd’hui, l’émergence de la technologie dans le monde de l’éducation est un 

changement majeur en matière d’enseignement.  
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D'après mon avis, l’école doit pleinement préparer aux compétences du XXIe siècle et aux 

métiers d’avenir donc elle doit impérativement renforcer les compétences numériques des élèves. 

Le numérique transforme tous les secteurs de l’économie et la plupart des jeunes 

exerceront un métier transformé par le numérique. Surtout, notre pays a et aura de plus en plus 

besoin de professionnels du numérique. Donc il faut avoir une stratégie du numérique pour 

l’école qui visera à relever plusieurs défis, comme par exemple: fournir aux professeurs une offre 

claire mêlant outils et ressources numériques pour mettre davantage le numérique au service de 

la réussite des élèves et encourager leur usage en proposant davantage de formations et 

d’accompagnement, afin que les enseignants puissent s’en saisir facilement et de manière la plus 

pertinente possible. 

La révolution numérique est une chance pour l'École car les nouveaux outils offrent un 

potentiel de renouveau pédagogique important, pouvant améliorer l’efficacité et l’équité du 

système éducatif. Elle est aussi un défi lié au développement rapide des usages du numérique : 

dans un monde où l'outil informatique et les réseaux sociaux occupent une place centrale, il est 

essentiel que l'école donne aux élèves les savoirs correspondants, qu’elle les prépare à la 

citoyenneté numérique et à l'emploi de demain. 

En essayant de répondre à la question: Comment la technologie en classe est-elle utilisée 

aujourd’hui? nous avons trouvé plusieurs manières d’employer la technologie moderne comme 

outil d’enseignement. Cela va du simple accès Internet à l’emploi d’une tablette éducative, en 

passant par l’accès à des ordinateurs en commun ou des ressources en lignes comme des manuels 

numériques ou des exercices interactifs. Cet emploi de la technologie a néanmoins de nombreux 

points communs classables parmi les avantages de son utilisation en classe. 

 Les avantages indéniables de la technologie en classe sont :  

a) une meilleure participation des élèves, Les outils technologiques, par leur capacité ludique et 

interactive, favorisent un meilleur engagement et une attention plus concentrée qui débouchent 

sur une participation bien meilleure qu’avec les méthodes traditionnelles. 

b) des ressources (presque) infinies: grâce à la technologie et à l’accès Internet, les ressources 

deviennent illimitées. Une classe n’est plus restreinte à sa seule bibliothèque personnelle et 

physique mais elle peut accéder à l’ensemble des livres numériques. Cet accès à des ressources 

immenses se fait de manière instantanée et à tout moment de la journée. L’élève a constamment 

accès, via sa tablette, à ses manuels et ses outils de travail. 

https://idruide.com/avantages-ressources-pedagogiques-numeriques/
https://idruide.com/avantages-ressources-pedagogiques-numeriques/
https://idruide.com/produit/librairie-numerique-manuels-scolaire/
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c) un apprentissage personnalisé: les outils technologiques modernes d’enseignement favorisent un 

apprentissage individualisé et plus adapté au rythme de chaque élève.  

Enfin, les outils numériques permettent à l’enseignant de concevoir des exercices ou des tâches 

individualisés de manière plus simple et plus rapide, pour adapter le rythme d’apprentissage aux 

facultés de chacun ou par groupes et niveaux. 

d) des tâches automatisées: la gestion d’une classe comporte souvent des tâches répétitives et peu 

intéressantes pour l’enseignant. Les outils numériques d’enseignement qui comportent des outils 

de gestion de la classe permettent de gagner un temps important dans le suivi, l’analyse 

statistique et le reporting pour l’enseignant. Il a donc plus de temps à consacrer à la création 

d’exercices, la préparation de ses cours, ou à l’élaboration d’autres activités pédagogiques. 

e) un apprentissage précieux de compétences utiles dans un monde technologique: le monde actuel 

est déjà tourné vers la technologie et le numérique, qui devient de plus en plus mobile. Il est donc 

précieux que les jeunes soient préparés au monde qu’ils trouveront à l’âge adulte et acquièrent, 

dès le jeune âge, des méthodes pour se servir de manière adéquate des outils numériques 

modernes. L’acquisition de ces compétences est même devenue essentielle pour avoir tous les 

atouts nécessaires pour le monde professionnel de demain. 

Mais le numérique ne nous offre pas que des avantages. Il y a aussi des inconvénients de la 

technologie en classe. Il est normal que chaque évolution rapide des méthodes d’enseignement 

suscite le débat. Et certaines personnes pointent des inconvénients supposés à l’irruption de la 

technologie dans le monde de l’éducation. Certains sont fondés, mais la plupart peuvent être 

évités en faisant le bon choix des méthodes et des outils. Par exemple: 

a) La technologie en classe peut être une distraction: la notion d’écran est souvent associée à un 

effet de distraction.  

b) La technologie peut déconnecter des interactions sociales. Les outils numériques sont souvent 

perçus comme des appareils qui peuvent isoler et couper des interactions classiques de la vie en 

société. Dans le cadre de l’enseignement, la technologie est un outil et non pas un but en soi. Il 

appartient à l’enseignant de créer les conditions pour que les travaux réalisés soient source 

d’interaction sociale : travaux de groupes, présentations orales, etc. De plus, une tablette 

éducative est seulement un support de travail et elle ne doit pas faire pour autant disparaître les 

activités classiques. 

c) Les élèves n’ont pas un accès égal aux ressources technologiques. C’est un fait que toutes les 

familles n’ont pas les mêmes accès au matériel informatique récent et n’offrent pas le même 

https://idruide.com/produit/gestion-de-classe/
https://idruide.com/defis-reduction-fracture-numerique/
https://idruide.com/defis-reduction-fracture-numerique/
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accompagnement de l’enfant dans ses premiers pas dans le monde numérique. Mais c’est 

justement à cause de ces inégalités que l’école doit mettre en place des outils dédiés et 

disponibles pour chaque élève. La technologie en classe permet donc de gommer en partie les 

inégalités inévitables entre les familles. 

d) Les ressources en lignes peuvent être non fiables, voire dangereuses 

Exemples d’utilisation à bon escient : 

- Les outils de travail en ligne permettent de faire participer tous les élèves, même ceux qui sont 

parmi les plus timides et qui n’osent jamais lever le doigt pour donner une réponse. L’emploi, 

par exemple, de la tablette individuelle permet à chacun de donner une réponse aux questions et 

aux exercices. 

- L' élève n’est plus limité à un seul manuel scolaire dans une discipline donnée, mais il peut 

travailler avec une variété infinie de livres scolaires et recueils d’exercices. Il a la possibilité de 

recommencer un grand nombre de fois chaque exercice, de revenir sur une notion mal comprise, 

et il n’est plus prisonnier du rythme global de la classe. Les élèves les plus rapides peuvent aussi 

y trouver un intérêt majeur, n’étant plus freinés par les élèves qui rencontrent quelques 

difficultés. 

Exemples d’utilisation à mauvais escient :  

- La notion d’écran est souvent associée à un effet de distraction. C’est vrai que les enfants sont 

vite magnétisés par l’image et tous les outils numériques modernes. Mais d’un autre côté, faire le 

choix d’une solution de gestion de classe comme Roome offre des possibilités importantes à 

l’enseignant. Celui-ci dispose d’une tablette maître, à partir de laquelle il sélectionne le contenu 

consulté par les élèves. Il peut aussi éteindre toutes les tablettes des élèves lorsqu’il a besoin de 

récupérer leur attention. Il peut aussi allumer instantanément la tablette à une page précise d’un 

manuel scolaire ou sur un exercice précis, évitant ainsi les pertes de temps inévitables lorsque 

tous les élèves cherchent la bonne page d’un livre dans une confusion souvent importante. On 

voit ici qu’un système numérique dédié à l’enseignement permet un contrôle important et ne 

tombe pas dans l’écueil d’une distraction qui serait inévitable avec un système passif. 

- Il est vrai que pour un enfant, Internet peut présenter de vrais dangers, mais aussi des 

informations erronées ou approximatives. Le travail de l’enseignant est justement de 

l’accompagner dans ses recherches, de lui donner des méthodes pour évaluer les contenus 

trouvés et des clés pour mieux appréhender les travers du web. De plus, il existe des solutions 

https://idruide.com/controle-parental-internet/
https://idruide.com/produit/filtrage-internet/
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pour sécuriser la navigation Internet des élèves et garantir le respect de leurs données 

personnelles dans le  cadre du RGPD. 

Le numérique, une chance pour l’école ? Oui, assurément oui, mais à condition de savoir 

s’y prendre. Alors que désormais plus de 6 milliards d’êtres humains disposent d’un téléphone 

portable dont la puissance est supérieure à l’informatique qui a permis d’aller sur la lune, nous ne 

pouvons ignorer le saut technologique qui s’est produit au cours des vingt dernières années et, 

parallèlement, les attentes, les défis, mais aussi les opportunités qui s’offrent à l’école. En effet, 

le numérique permet d'ouvrir l'école sur le monde. Pour autant cela ne doit pas être fait n'importe 

comment.  

En conclusion, qu’elle soit utilisée à bon ou à mauvais escient, la technologie numérique 

fait partie intégrante de nos vies, et ce, de manière irréversible.  
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Le Jour du prof de français au 

Lycée National « Mihai Eminesc » 

Baia Mare 

Thème 2022: « Le professeur de 

français, créateur d’avenir » 

professeur coordinateurs, 

Ramona ASTALÂȘ et Rodica MONE 

 

 

L’événement a été fêté dans notre 

lycée par l’organisation d’un projet, car 

nous, les professeurs de français aimons 

nous réunir dans cette journée spéciale 

et, en plus, nous aimons partager nos 

expériences et nos pratiques 

francophones. Cette année nos 

partenaires ont été La Maison du Corps d’enseignants Maramureș, Le Collège « Lucian Blaga » 

Baia Mare, l’Association Team For Youth Baia Mare et l’Association Roumaine des Professeurs 

de Français Maramureș. 

Et comme les professeurs de français ne se contentent pas d’enseigner une langue, cette 

année nous avons voulu montrer qu’ils sont aussi des créateurs d’avenir et nous avons proposé 

aux élèves de réaliser des bandes dessinées par l’intermédiaire de l’application BDNF, la 

fabrique à BD de la Bibliothèque Nationale de France. 
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Le résultat de ce projet: une centaine d’élèves qui ont participé à ce défi, deux 

expositions, une au Lycée National « Mihai Eminescu » Baia Mare et l’autre à la Maison du 

Corps d’enseignants Maramureș, 10 prix accordés par le jury (Noémie Geay, Kylian Romang, 

Patrice Mercier, Dominique Siwa- les volontaires de France dans le projet « Voltige », 

coordonné par l’Association Hors Pistes de Marseille et accueilli par l’Association Team For 

Youth dans le cadre du programme Le Corps Européen de Solidarité) qui a eu un travail 

vraiment difficile.  

 

Les gagnants vous partagent leurs expériences : 

« Tout d’abord, j’ai été très heureuse de participer à ce projet. Pour moi, cette expérience a été 

très intéressante, car j’ai appris à faire une bande dessinée à l’aide d’une application que j’ai très 

vite installée sur mon portable. En plus, j’ai eu l’occasion de développer ma créativité. Mon 

opinion est qu’une activité simple à laquelle vous participez par plaisir, peut développer aussi 
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certaines compétences ou qualités que vous ne saviez pas avoir. En conclusion, cette expérience 

a été exceptionnelle et je voudrais la répéter dans un avenir proche. » - Cozmuța Sonia, XIe D 

« Grâce à ce concours j’ai appris que je peux créer des bandes dessinées sans avoir un talent pour 

le dessin. J’ai aimé le fait que l’application BDNF utilise des images PNG qui offrent de 

nombreuses possibilités pour créer des histoires. J’ai également apprécié le fait que j’ai pu 

utiliser des images de mes propres sources, facilitant ainsi le processus de création de bandes 

dessinées. Ce que j’ai aimé le plus c’est que j’ai appris à créer mes propres bandes dessinées en 

exerçant le français. Le fait que j’ai été parmi les gagnants du concours m’a surpris et m’a fait 

me sentir reconnaissant au jury, que j’espère revoir un jour. J’ai eu beaucoup de plaisir et j’ai 

beaucoup appris en travaillant sur ce projet. J’ai hâte de participer au prochain. » - 

LopatăRăzvan, XIIe C 

« Participer à cette activité m’ a aidé à découvrir beaucoup de choses sur la façon dont les bandes 

dessinées que j’ai lues sont faites. Cela m’a aussi permis d’utiliser des idées plus créatives et plus 

drôles que des projets traditionnels. Je me suis familiarisée avec l’application BDNF qui est 

facile à utiliser si vous voulez créer votre propre bande dessinée. » - Pop Andra, XI-e C 

« Sans savoir que mon projet sera récompensé, j’ai essayé de travailler le mieux possible en 

utilisant une application complètement nouvelle pour moi. L’expérience elle-même était belle, 

parce que j’ai eu du plaisir à essayer de créer quelque chose de mignon. J’ai trouvé l’idée 

d’utiliser notre imagination excellente parce que c’est quelque chose que nous devrions tous faire 

plus souvent, de mon point de vue. C’était aussi une méthode d’apprentissage et de correction 

des erreurs d’expression que nous avons faites en français. J’espère que nous aurons d’autres 

projets comme celui-ci, car ce fut un plaisir d’y participer. » - Petruș Laura, Xe D 

« Une activité qui a permis aux élèves de s’exprimer de manière amusante et intéressante - c’est 

comme ça que j’ai vu cette opportunité. J’ai eu la chance de créer un petit projet que d’autres 

personnes ont pu apprécier, ce que je pense que c’était vraiment cool. » - Hanușec Alex Emil, 

XIIe C 

« J’ai trouvé cette activité très intéressante et à la fois utile car elle m’a permis de créer ma 

propre bande dessinée, ce qui a sollicité mon imagination et ma créativité. J’ai également 

découvert l’application BDNF grâce à laquelle je peux maintenant créer d’autres petites 

histoires. » - Crișan Adriana, XIe D 
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« L’activité de création de BD à laquelle j’ai participé a été très intéressante. J’ai appris qu’il ne 

faut pas toujours beaucoup d’efforts et beaucoup de talent pour créer quelque chose d’agréable. 

C’était une expérience formidable où j’ai eu l’occasion de rencontrer de nouvelles personnes de 

cultures différentes de celles que j’ai connues jusqu’à présent. Même si c’était un défi de créer 

des bandes dessinées sans avoir la moindre expérience, c’était une belle activité que j’exercerais 

avec plaisir à toute occasion. De plus, le prix que j’ai reçu me montre que je ne dois jamais sous-

estimer mes capacités et avoir confiance en moi et en ce que je fais. » - Coroian Paula, XIIe C 

« Pour moi, c’était un grand plaisir de participer à ce concours, car j’ai eu l’opportunité 

d’exprimer mon imagination et ma créativité à travers le dessin. J’ai été vraiment content de 

gagner deux prix à ce concours :  un prix „ex aequo” et un prix „coup de cœur” et, une fois de 

plus, j’ai réalisé que le travail assidu donne des résultats (je dois vous avouer que j’ai travaillé 7 

heures dans cette application sans réaliser que le temps s’écoulait). » - Volos Marius XIIe C 

« J’ai trouvé l’expérience de créer des bandes dessinées très intéressante parce que j’ai eu la 

possibilité de montrer ma créativité. J’ai aussi trouvé amusante la façon d’intégrer un dialogue 

sous forme de blague dans la création. 

Je peux dire que ma partie préférée a été 

lorsque j’ai essayé de créer la bande 

dessinée proprement dite, car j’ai alors 

réalisé le travail nécessaire pour que 

tout se passe bien. » - Mihali Alina, 

XIIe F 

 

« Cette action à laquelle j’ai participé a 

été très intéressante, j’ai rencontré de 

nouvelles personnes et j’ai appris à 

utiliser l’application BDNF. J’aime 

cette application et je la recommande. » 

- Marian Daria, IXe G 
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Les enfants et moi 

   En tant qu’élève au profil éducateurs- 

puériculteurs, ou pédagogie, pour être 

comprise par tout le monde, je vais vous 

partager mon expérience au sein des petits 

enfants de la maternelle, où j’avais joué le rôle 

d’enseignante.  

    Il y a plus longtemps, ce profil pédagogique 

a été introduit dans notre collège pour 

apprendre à faire apprendre aux enfants, mais 

avant tout, de se transposer dans le rôle 

d’institutrice, de faire partie de la vie qu’on 

connait à la maternelle, de connaître les étapes 

de vie par lesquelles un enfant passe …et 

même son évolution avant la naissance. 

     La plupart des disciplines qu’on apprend au 

lycée sont liées aux besoins des petits enfants, 

la pratique pédagogique étant très importante 

pour tous les élèves de ce profil, car, sans cette 

pratique, on ne pourrait jamais réussir à 

comprendre totalement ce qu’on devait faire. 

    De mon point de vue, ce profil m’a fait 

apprendre des choses extraordinaires et très 

intéressantes. Il est difficile de travailler avec 

les petits et comprendre en profondeur leurs 

états d’esprit qui changent d’une seconde à l’ 

autre…mais, d’ un autre côté, c’est amusant et 

touchant. En travaillant avec les petits enfants 

pendant trois ans déjà, j’avais réalisé un tas de 

choses sur leur comportement et sur la 

manière dont ils evoluent. Les leçons à 

enseigner ne sont pas du tout faciles, on doit 

trenir compte de certais facteurs, tells que leur 

conduite, leur attention, leur intérêt…. c’est 

pour cela que la leçon doit être captivante et 

interactive, mais aussi qu’ elle transmette les 

informations nécessaires pour qu’ils apprenent 

ce qu’on enseigne. 

   Il est fatiguant des fois, mais on se donne la 

peine de donner de notre mieux, puisqu’on 

aimerait embrasser ce métier. 

 

Pour moi, ce n’est pas un effort qui m’epuise, 

mais un véritable plaisir de me rendre utile en 

faisant ce que j’aime le plus et être au milieu 

de ces magnifiques enfants qui sont a l’âge le 

plus pur et sincère.  

        On a certainement besoin de patience, de 

dévouement pour obtenir les résultats optimes. 

Mais, comme je disais avant, c’est une 

vocation, c’est ma vocation et je vais 

continuer à m’offrir à travailler avec ces petits, 

non seulement pendant cette dernière année de 

lycée, mais aussi pendant toute ma vie. 

Karina Michis, XII e H,  

Professeur coordinateur:  Alina Soreanu 
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Misaficiones: la gimnasia rítmica y 

el español 

Coordonator prof. Molnar Loredana  

  ¡Hola compañeros! 

Soy Ariana, estudiante en el Instituto C.N.M.E. Mi último curso 

fue genial, tuve muchos logros y éxitos. Me encanta el español 

y la gimnasia. Practico la gimnasia rítmica des delos 9 años, mi 

carrera de gimnasta empezó en España y avancé mucho más en 

Rumania. Elespañol es como mi lengua natal, nací y crecí en 

España.  

Con la ayuda de mis profesoras que me prepararon y mi 

práctica tuve la oportunidad de participar en la fase nacional de 

la olimpiada de español. Debo de mencionarque también hubo 

muchos momentos notanagradables, de estrés, de noestar 

seguros de ti mismo, pero tambiénes parte del proceso 

sentirseasí. 

El 18 de noviembre de 2022 gané el título de campeona 

nacional en gimnasia rítmica con mi sotras cuatro compañeras. 

Puedo decirque fue una de las mas desagradables temporadas, y 

aún asílogramos hace rnuestro deseo realidad. 
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El 9 de abril de este año, fuecuando una nueva aventura empezó, la olimpiada nacional de 

español que fue en Cluj-Napoca. Al ser mi primeraño, misexpectativasno eran muy altas, a pesar 

de quemecalifiqué con 95 puntos sabía queiba a escribiralgo mal por las emociones. Aúnasífue 

una experiencia muy bonita y todo el trabajo duro fue compensado. 

Con trabajo duro y esfuerzo cualquier persona puede obtenerlo que desea. Os animo seguir 

luchando por vuestros sueños. 

Vuestra compañera,  

Bârsan Ariana Maria, clasa a X-a D 
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Tradizione e innovazione: due facce 

della stessamedaglia 
(eseu – saggio) 

 

Tradizione e innovazione sono due concetti apparentemente opposti simili a due sentieri paralleli 

nell’eterno flusso della storia. La tradizione rivendica la propria verità 

assoluta e l’innovazione, simile ad una figlia ribelle, le grida in faccia: ‘Il passato è 

morto!’ lanciandosi a tutta velocità verso il futuro, andando alla ricerca di quella stessa verità. 

        Pensatori, artisti, filosofi e scienziati si trovano immersi nella dimensione della 

contemporaneità e alle loro spalle muti, non certo in silenzio, i loro predecessori li guardano, a 

volte con stima e altre volte, scuotendo 

lievemente il capo, in segno di 

diniego. Sii cauto quando cammini sul 

sentiero della storia, è un terreno 

fragile, già ai primi passi si sdoppia 

come insegnano i miti. 

Tradizione e innovazione sono 2 

concetti prospettici inscindibili per 

comprendere ed interpretare i fatti 

storici. La tradizione è l’eredità 

culturale, spirituale, tecnica ed artistica 

che viene tramandata da una 

generazione all’altra. I concetti 

tradizionali sono trasmessi come 

garanzia di verità, immagine di sé, del 

proprio passato individuale e 

collettivo. La tradizione distingue il 

presente dal passato. L’esperienza 

soggettiva: l’io, l’identità; 

dall’esperienza collettiva: il non-io, l’oggettività, non per questo garanzia di validità universale. 

L’innovazione nasce concettualmente dal pensiero illuminista, dal giudizio critico, mai assoluto 



EMINESCIANA, Nr. 18, 2023 

81 
 

né infallibile, riguardante la storia e la tradizione. L’innovazione non si limita a cambiare la 

propria prospettiva ma trasforma la prospettiva stessa creando una nuova visione dello 

scibile, dove il presente diventa un punto di non ritorno, una ferita profonda e insanabile con il 

passato e conseguentemente con tutto ciò che è tradizionale. 

        Un presente eternamente presente. L’innovazione affonda le proprie radici nel ricordo del 

passato, nello scambio costante di insegnamenti, azioni e reazioni che danno vita all’eterno 

dialogo tra generazioni. In questa dimensione l’umanità agisce e cambia costantemente la realtà 

sottoponendola a critica. Nel flusso storico viviamo perennemente in una sola dimensione il 

presente. Ogni generazione, da quella preistorica ad oggi, vive l’attimo attuale in una sorta di 

eterno ritorno che in realtà non si presenta mai uguale a se stesso. 

 

(Ioana Chindris, cls. XII G, bilingv italiană) 

(corodonator profesor Liliana Rodica Feder) 

 

 

https://www.donatasalomoni.it/psicologia-della-gestalt/
https://www.donatasalomoni.it/psicologia-della-gestalt/
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Tradizione, innovazione, verità e 

senso comune 
(eseu – saggio) 

 

        La nostra epoca, così come molte epoche passate, è caratterizzata da un feroce 

trasformismo. I valori tradizionali sono spesso percepiti come disvalori e le ideologie si 

sovrappongono così da apparire irriconoscibili. 

       In tutta questa  confusione, emergono strani personaggi che apparentemente se ne stanno in 

disparte e taciturni, osservano ciò che accade. C’è chi sceglie di stare in disparte e vedere come 

vanno le cose per schierarsi solo all’ultimo momento con la maggioranza. Chi sceglie di tacere 

perché non ha nulla da dire, si mostra indifferente a tutto ciò che gli accade intorno, pur essendo 

pronto a speculare manmano che si presenta l’opportunità. Chi agendo secondo cattiva 

coscienza, per ignavia, meschinità o ipocrisia spera che tutto cambi perché tutto resti uguale. 

Nel rumore crescente, amplificato dai cambiamenti epocali che abbiamo il privilegio di vivere, 

frastornati dalle grida di chi, farebbe miglior figura tacendo e di chi, sceglie colpevolmente 

di tacere, nella mente si palesa un’antico insegnamento: “,li ha generati in passato, li genera nel 

presente e continuerà a generarli nel futuro. 

        La tradizione e l’innovazione non sono concetti astratti ma ogni giorno si manifestano 

concretamente nelle nostre vite trasformandole profondamente.  

 

 

(Ioana Gherghel, cls. XII G, bilingv italiană) 

(corodonator profesor Liliana Rodica Feder) 

 

 

  

 

 

 

 

 

https://www.donatasalomoni.it/ignavia/
https://youtu.be/oEU7bfwHEb8


EMINESCIANA, Nr. 18, 2023 

83 
 

La cultura delriciclotrainnovazione 

e tradizione 
 

        Non sono concetti opposti, anzi...Secondo l’etimologia latina innovare significa alterare 

l’ordine delle cose stabilite per fare cose nuove. 

          Come suggerisce l’etimologia latina della parola nel suo significato 

letterale, innovare significa alterare l’ordine delle cose stabilite per fare cose nuove. Non vuol 

dire, tuttavia, costruire ex novo, sul nulla, ma ricombinare gli elementi noti per realizzare 

qualcosa di diverso e inesistente sino a quel momento. Le innovazioni, quindi, incorporano 

sempre al loro interno saperi, esperienze e idee già esistenti. Provate ad analizzare i fenomeni più 

innovativi e troverete al loro interno molti elementi del passato. Questo stesso concetto si applica 

al vassoio r-XPS 

 

 

da sempre una soluzione funzionale e sicura utilizzata ormai da oltre 50 anni dalla GDO, 

dall’industria e dai consumatori di tutto il mondo, oggi no al 50% di riciclato post consumo. 

Un’alternativa, tutta da sperimentare, ma di una soluzione d’imballo arcinota e familiare per tutti 

i consumatori e gli operatori del settore, che ha intrapreso la via dell’innovazione e che vanta 

prestazioni insuperabili per il mantenimento delle caratteristiche organolettiche della carne, 

doti di macchinabilità uniche, semplicità di confezionamento ed infine un aspetto estetico 

inconfondibile, che la rende diversa da quella che di solito i consumatori chiamano “plastica”.I 

valori d’impatto ambientale in termini di GWP (Global Warming Potential), inoltre, sono i più 
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bassi tra tutte le tipologie d’imballaggi cosiddetti alternativi, oggi ancora più bassi, grazie 

all’innovazione dovuta alla presenza di riciclato post consumo.  

Considerando l’importante contributo dell’imballaggio per la conservazione e la protezione 

dell’alimento, riducendo 

drasticamente il rischio di 

spreco alimentare, risulta 

evidente quanto il nuovo 

vassoio r-XPS prodotto 

dal Gruppo Happy sia 

oggi la soluzione d’imballo 

più efficace e innovativa 

anche in termini di 

sostenibilità globale. Il 

miglioramento della 

sostenibilità delle vaschette 

in plastica, tuttavia, passa 

anche attraverso il 

loro corretto smaltimento; 

il ruolo del consumatore in 

questo processo diventa 

pertanto fondamentale e 

potrà influenzare positivamente la quantità e la qualità della materia prima seconda che si otterrà 

dopo il riciclo. L’informazione sul PVD, pertanto, è imprescindibile per fornire tutte le 

indicazioni necessarie per il corretto smaltimento della confezione. 

 

(Felipe-Dumitru Andreea Maria, cls. XI G, bilingv italiană) 

(corodonator profesor Liliana Rodica Feder) 
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Che cosa significa rispetto per la 

tradizione e desiderio di 

innovazione, oggi, nella 

cucina? 
 

Oscar Wilde scriveva: “La tradizione è un’innovazione ben 

riuscita“. In questa frase, da sempre, ci ritroviamo. Che cos’èd’altra parte una tradizione? 

Qualcosa che resiste allo scorrere del tempo, adattandosi e riducendo al minimo i cambiamenti. 

Qualcosa che ha segnato un prima e un dopo, un atto rivoluzionario che lascia il segno e diventa 

patrimonio condiviso. 

         La prima innovazione, che oggi possiamo chiamare orgogliosamente tradizione, ha 

segnato un punto di svolta nella storia Sebaste. In un mondo in cui il torrone era preparato con 

le mandorle, Giuseppe Sebaste scelse di usare le nocciole. Lo fece spinto dalla necessità: 

nelle Langhe era molto più facile reperire nocciole, rispetto alle mandorle. Di necessità, virtù: la 

forte impronta territoriale contribuì a distinguere il nostro torrone da qualsiasi altro. Quella che 

130 anni fu vissuta come un’innovazione radicale, oggi rappresenta la nostra tradizione. Una 

tradizione alla quale siamo legati con affetto e 

passione. Chi ha saputo approcciarsi al mondo 

dei dolci piemontesi con un gesto tanto folle 

in apparenza come quello di fare il torrone con 

le nocciole, ha gettato un seme che le 

generazioni successive hanno saputo coltivare 

e far fiorire. Così dopo un dolce 

tradizionale come il torrone sono nati 

i Tartufi dolci e infinite altre specialità: tutte create con lo spirito Sebaste, con il desiderio di fare 

qualcosa di nuovo senza perdere di vista l’eredità della nostra terra e del nostro passato. 

Un’innovazione che rispetti la tradizione: questa è la filosofia che sta alla base della nostra 

ricerca costante. Grazie a uno spirito intraprendente e curioso, mai vittima delle mode 

passeggere, siamo riusciti a introdurre piccole rivoluzioni, piccole delizie controcorrente. Da 
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questi punti di svolta sono nate specialità poi diventate veri e propri capisaldi della nostra 

produzione. 

 

(Puț Tania, cls. XI G, bilingv italiană) 

(corodonator profesor Liliana Rodica Feder) 

 

 

 

 

 

 

Tradizione e innovazione nella 

stessa frase MAI! Tranne in un caso  

FERRARI– colore 
 

L'innovazione spesso non viene compresa, non perché siamo tonti ma perché quando 

l’innovazione è tale può risultare incomprensibile ai più. Questo è il motivo per il quale, come 

diceva giustamente Paolo Iabichino, in comunicazione si mettono nella stessa frase le parole 

“innovazione” e “tradizione”: è rassicurante sapere che c’è qualcosa d’innovativo che possiamo 

comprendere tutti in quanto tradizionale ma è una stupidaggine colossale perché innovativo non 

è, per sua stessa natura, tradizionale. 

       Se non sei la Ferrari. 

        Come molti di voi avranno notato nella gara di domenica 20 marzo in Bahrain, la livrea 

della Ferrari F1-75 scesa in pista era di un colore diverso dal “solito rosso Ferrari” e per capire 

cosa sia successo dobbiamo fare un passo indietro. La primissima vettura del Cavallino 

Rampante, la 125 S, e la 125 F1 che scese in pista nel Gran Premio di Monaco il 21 maggio 

1950, erano entrambe di colore bordeaux. Questa tonalità rosso scuro era il colore ufficiale di 

https://www.ferrari.com/it-IT/magazine/articles/does-rosso-ferrari-exist
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tutte le auto da corsa italiane dall’inizio del XX secolo ovvero il “Rossocorsa”, una particolare 

gradazione di rosso stabilita dalla FIAT che veniva applicata alle vetture delle squadre italiane 

nelle corse automobilistiche. 

 

 
 

Dopo l’introduzione negli anni ’60 delle livree sponsorizzate in Formula 1, Ferrari è rimasta 

l’unico costruttore a mantenere la tradizione e a continuare a vestire le sue monoposto 

esclusivamente di rosso. Di conseguenza la Ferrari (anche stradale) è sempre stata identificata 

con quel colore. Come dicevo in Bahrain la livrea della Ferrari F1-75 scesa in pista era di un 

colore diverso dal “solito rosso Ferrari” e uguale a quello della 125 F1 con cui Alberto Ascarinel 

1950 a Montecarlo conquistò il primo podio in Formula 1 per la squadra che poi scriverà la storia 

di questo sport. Cambiare il colore alle proprie auto, CAMBIARE IL COLORE a un brand non è 

per nulla una cosa scontata o banale.  

Il colore è una sensazione che viene recepita dal nostro cervello e che provoca determinati 

sentimenti ed emozioni, così se dico Netflix pensiamo subito al rosso e se dico Facebook 

pensiamo al blu così come se dico 

Ferrari pensiamo al rosso, quindi 

cambiare QUEL rosso è 

enormemente innovativo ma anche 

profondamente tradizionale visto che 

si lega al rosso che ha fatto la storia, 

non solo delle tue auto, ma di tutto 

l’automobilismo. Il punto è che ogni “assoluto” di comunicazione, ogni costrutto. 

(David Mircea Taiban, cls. XII G, bilingv italiană) corodonator profesor Liliana Rodica Feder 
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Rolul muzicii în formarea umană. 

Tradițional şi modern. 

 

prof. Alina Mirela Andreicuț 

 

„Fii dumneata însuţi. Nu trăi cu teama că vecinul 

îţi este superior. Dacă ai ceva de spus, spune  

aşa cum poţi – şi va fi bine! 

                                                                      Dacă n-ai nimic de spus,  

                                                                      atunci taci – nici asta  nu va fi rău!“ 

                                                                                                            George Enescu 

 

        În urma 

unor cercetări 

întreprinse în 

ultimul secol, 

specialiştii 

Herbert Read, 

Robert 

Glaton, Liviu 

Comes, Jean 

Lupu, au constatat că cei care au beneficiat de educaţie muzicală şi practică muzică, au o evoluţie 

intelectuală superioară prin: gândire logică, memorie durabilă, voinţă, imaginaţie, creativitate 

disciplină, bun–simţ, punctualitate, atenţie distributivă, afectivitate.  
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          Muzica educă şi dezvoltă o serie de procese psihice superioare (gândirea), ce devin 

productive şi la alte activităţi şi în alte domenii: analiza, sinteza, comparaţia, asocierea, 

disocierea, abstractizarea, 

generalizarea, 

concretizarea, de 

asemenea beneficiarii 

unei educaţii muzicale au 

un limbaj mai fluent, 

expresiv, dicţie clară, 

nuanţă şi frazare corectă, 

scriere corectă, auz fonematic dezvoltat, îşi însuşesc mai repede şi corect pronunţia.      

          Randamentul intelectual al elevilor cunoaşte o curbă ascendentă. S-a constatat că atunci 

când se lucrează pe fond muzical, 

productivitatea muncii creşte în procent de 

40%; muzica selectată după preferinţe, 

temperament, cultură acţionează pozitiv, 

stimulând creativitatea. Specialiştii recomandă 

ca terapie cântatul vocal (mai ales), ce are 

efect benefic (fizic, intelectual, emoţional), 

declanşând aptitudini latente şi capacităţi 

nebănuite. 
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        Cercetările ultimelor 

decenii au demonstrat că 

viaţa se bazează pe forme 

multiple de ritmuri de la 

nivel celular la nivelul 

întregului organism. 

Muzica reprezintă un bun 

instrument de echilibrare 

pentru bio- şi psihoritmuri. 

Limbajul muzical este compus în principal din sunet şi ritm. Sunetul constituie un stimul cu mare 

încărcătură afectogenă care acţionează 

la nivel cortico-subcortical. 

         Calea cea mai concretă şi directă 

de a ajunge în universul muzicii o 

reprezintă activitatea muzicală reală, 

prin practica muzicală. Activitatea 

centrală a întregului proces de educaţie 

muzicală o constituecântatea vocală şi 

instrumentală.  

Prin aceasta se realizează: educarea auzului muzical, cultivarea memoriei muzicale, a 

atenţiei auditive, formarea şi dezvoltarea deprinderilor de interpretare, asimilarea unui repertoriu 

de cântece şi piese instrumentale, câştigarea respectului şiataşamentului pentru muzică.  

         Activitatea corală poate fi dublată de cea a unor ansamluri  vocal-instrumentale sau a unor 

ansambluri coregrafice. Se pot adăuga 

spectacole literar-muzicale, participarea la 

spectacole de operă şi balet, concerte lecţie, 

întâlniri între elevi şiartişti locali, oameni de 

cultură şi artă. 
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Activităţi şcolare şi extraşcolare, în colaborare 

cu instituţii de cultură de referinţă, cu impact 

pozitiv asupra tinerilor şi a comunităţii: 

♪ Biblioteca Judeteana “Petre Dulfu” 

♪ Muzeul Judeţean de Mineralogie 

   “Victor  Gorduza” 

♪ Muzeul Judeţean de Istorie  

şi Arheologie Maramureş 

♪ Primăria Municipiului Baia Mare 

♪ Studioul Recreart 

♪ Galeria de artă UAP, Baia Mare 

♪ Opera Naţională Română din Cluj-Napoca 

Bibliografie: 

Eugenia – Maria Paşca, Dimensiuni ale 

educaţiei artistice. Managementul activităţilor 

muzicale extracurriculare în educaţia 

formală şi informală., Editura Artes, Iaşi, 

2009 

Surse online: 

Timariu, Maria Agata, Conduita antrenare 

şi stimulare a potenţialului creativ al celor 

care învaţă – la: 

http://www.uskolavrsac.edu.rs/Novi%20sajt%2020

10/Dokumenta/Izdanja/16%20Okrugli%20sto/Tima

riuA%20-%2052.pdf 
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Contribuția tehnologiei la calitatea 

mediului 

Avansul tehnologic continuă să arate că poate avea un impact ecologic important asupra 

centrelor urbane din întreaga lume. De la copaci artificiali și structuri care absorb poluarea, până la 

pereți urbani vii, tehnologia adăpostește posibilități infinite, pe care municipalitățile trebuie să le 

exploateze în încercarea lor de a deveni orașe mai verzi.  

Există ideea conform căreia ecologia și grija față de mediul înconjurător sunt legate de progresul 

tehnologic într-un mod nefast. Cu toate acestea, tehnologia demonstrează, din ce în ce mai des, că poate 

genera soluții urbane fără precedent pentru problemele cu care se confruntă orașele noastre.  

Începutul lunii septembrie a marcat și o nouă 

adăugire peisajului urban al orașului francez Toulouse. Este 

vorba despre un copac artificial care poate absorbi aerul 

poluat și poate elibera, în schimb, aer curat. Mecanismul 

este unul destul de simplu în fapt – structura adăpostește 

micro-alge care se hrănesc cu dioxidul de carbon captat, 

asemenea plantelor, și eliberează oxigen curat. Firma 

producătoare afirmă că uriașul de 5 metri poate purifica 200 

de mii de metri cubi de aer în fiecare an. 

Există numeroase alte idei de acest fel, care unesc 

potențialul tehnologic al secolului nostru cu dorința și 

nevoia de a avea aer mai curat în orașe. Așadar, acest copac 

artificial nu este nicidecum primul concept de dispozitiv de 

purificare a aerului, ci există numeroase alte astfel de 

practici. Cunoaștem faptul că China se confruntă cu o 

poluarea gravă a aerului, iar anumite măsuri în acest sens 

vin chiar de acolo.  
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Beijing-ul a introdus, după patentarea conceptului de 

către un designer olandez, un turn de 7 metri care poate capta 

30 de mii de metri cubi de aer în fiecare oră, datorită unei 

tehnologii de ionizare, turnul produce aer curat. Acesta a fost 

instalat în centrul orașului Beijing  și a ajuns să fie preluat, ca 

model, și de alte centre urbane din Asia și Europa. 

Conceptul “CityTree” este, probabil, cel mai cunoscut 

din această listă. Acest zid viu integrat în peisajul urban poate 

fi găsit deja în mari orașe precum Londra, Oslo sau 

Amsterdam. Sistemul de irigare a 

plantelor este asigurat de panouri solare, 

iar acest “mobilier stradal” verde curăță 

aerul pe care l-ar putea purifica, în mod 

normal, 275 de copaci.  

Ultima invenție a aceluiași 

designer olandez vizează tot purificarea 

aerului din zonele urbane. Este vorba 

despre un panou publicitar imens care 

folosește un anumit tip de rășină pentru a 

curăța aerul de poluanți. Tehnologia 

fotocatalitică pe care se bazează procesul 

de purificare folosește energia solară pentru a descompune particulele poluante. 

              Prof. Duță Camelia Silvia 
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Inovații care ar putea revoluționa 

medicina 
 

Experții sunt de părere că, cu cât vor fi direcționate mai multe investiții și mai multe cercetări către 

anumite domenii relevante din sănătate, acestea vor ajuta la generarea mai multor inovații în aceste 

zone.S-a alcătuit un top cu mai multe inovații care se arată a fi promițătoare  în sănătatea digitală, arii în 

care se așteaptă ca inovațiile medicale să prindă aripi și să se dezvolte din ce în ce mai mult. 

1) Biomarkerii vocali 

Cu alte cuvinte, medicii vor putea să 

identifice condițiile medicale de pe 

urma unei conversații. În curând, 

medicii vor putea avea conversații ce 

par a fi de domeniul SF cu computerele 

din cabinetele lor. Cu ajutorul tehnicilor 

bazate pe inteligența artificială, un 

software de verificare a simptomelor 

poate detecta așa-numiții biomarkeri 

vocali. Prin analizarea înregistrării vocii 

unei persoane, algoritmul poate discerne 

diferențele ce arată patternurile vocale 

caracteristice anumitor boli. 

2) Inteligența artificială, folosită în 

diagnostic 

Inteligența artificială ar putea fi 

asistentul „personal” al medicului. 

Pandemia de COVID-19 a subliniat 

potențialul pe care îl are inteligența 
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artificială în domeniul sănătății și al îngrijirilor medicale, iar în anii următori, tehnologia va continua să 

aducă beneficii în acest domeniu. Astfel, ne putem aștepta la mai multe aplicații ale inteligenței 

artificiale în diagnostic, dincolo de diferențierea COVID-19 de o banală tuse. De exemplu, cu ajutorul 

unor aplicații folosite în dermatologie, precum MiiSkin și DermAssist de la Google, pacienții pot ține o 

evidență a leziunilor de pe pielea lor, pot primi notificări în mod regulat pentru a-și monitoriza leziunile 

ce ridică suspiciuni și pot primi recomandări, ca de exemplu atunci când este cazul ca un medic 

specialist să le investigheze leziunile cutanate. 

3) Chatboții, un prim punct de plecare pentru îngrijirile primare 

În pandemia de COVID-19, algoritmii inteligenți s-au dovedit a fi extrem de valoroși, în sensul că i-

au ajutat pe profesioniștii din domeniul medical să distingă între acele persoane care ar fi putut fi 

infectate cu SARS-CoV-2 și acele persoane care sufereau de condiții medicale mai puțin periculoase. 

Instituții precum NHS și OMS au creat astfel de instrumente, numite chatboți, pentru a reduce din 

presiunea exercitată pe sistemele de sănătate și așa supraaglomerate. 

În viitor,  pacienții ar putea să apeleze la astfel de chatboți, care ar putea fi primul contact cu un 

astfel de intrument pentru îngrijirea primară. Pacienții vor fi apoi redirecționați către un medic, în cazul 

în care acest asistent automat (chatbotul) nu poate răspunde la întrebările referitoare la problema de 

sănătate cu care aceștia se confruntă. 

4) Kituri de testare care pot fi folosite acasă 

Una dintre inovațiile care ar fi cel mai simplu de pus în practică acum este testarea făcută de pacient 

chiar la el acasă. Cu un kit personal de testare, pacientul poate măsura o paletă largă de parametri în ce 

privește starea sa de sănătate, parametri care până nu demult erau disponibili doar în laboratoarele de 

analize. Aceste teste de laborator ce pot fi folosite acasă oferă informații cruciale, personalizate, despre 

starea de sănătate a pacientului într-o manieră convenabilă și, mai ales, într-un mediu privat, iar în 

același timp reduce din presiunea exercitată asupra instituțiilor din domeniul sanitar. 

În viitorul apropiat, aceste teste ar putea deveni foarte accesibile și ușor de folosit, la fel ca testele de 

sarcină; vor fi ieftine, simplu de folosit acasă, precise și nu vor necesita cunoștințe tehnice din partea 

persoanei care le folosește în intimitatea propriei locuințe. 

 

                                  Prof. Incze Cristina 
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Mediu şi sănătate 
 

Un mediu curat este esențial pentru sănătatea și bunăstarea oamenilor. În același timp însă, 

mediul ambiental poate fi și o sursă de factori de stres — de exemplu, poluarea atmosferică, zgomotul, 

substanțele chimice periculoase – care au un impact negativ asupra sănătății.  

Sănătatea populației este afectată și de schimbările climatice, prin valuri de căldură, inundații și 

schimbări în distribuția bolilor transmise prin vectori. La nivel mai general, schimbările climatice, 

declinul biodiversității și degradarea terenurilor pot afecta și bunăstarea oamenilor deoarece pun în 

pericol furnizarea serviciilor ecosistemice, de exemplu accesul la apă dulce și la producția de alimente. 

Sănătatea și bunăstarea oamenilor sunt strâns legate de starea mediului.  

Mediile naturale de bună calitate satisfac nevoile de bază, precum aer și apă curate și pământ 

fertil pentru producția de alimente, și energie și materie primă pentru producție. De asemenea, 

infrastructura verde folosește la reglarea climei și la prevenirea inundațiilor. Accesul la spații verzi și 

albastre oferă și numeroase posibilități de recreere și contribuie la starea de bine.  

Expunerea la substanțe chimice periculoase este, de asemenea, un motiv important de îngrijorare. 

În viața de zi cu zi, oamenii pot fi expuși la o gamă largă de substanțe chimice, prin aer și apă poluată și 

prin produse de consum și alimentație. Anumite substanțe chimice periculoase au proprietăți care le fac 

să persiste în mediu și să se bioacumuleze în lanțul alimentar, ceea ce înseamnă că între reducerea 

emisiilor și reducerea expunerii există o întârziere considerabilă. În plus, cantitatea și varietatea de 

substanțe chimice folosite în prezent și creșterea continuă a producției chimice sugerează că expunerea 

oamenilor și a mediului va continua să crească. Ca urmare, apar preocupări legate de efectele asupra 

sănătății ale expunerii la amestecuri chimice în cursul vieții, în special în perioadele vulnerabile, de 

exemplu copilăria timpurie, sarcina și vârsta înaintată. 

Din ce în ce mai multe dovezi sugerează că riscurile de mediu nu sunt distribuite uniform în 

societate, ci afectează în mod disproporționat categoriile de populație defavorizate social și vulnerabile. 

Oamenii trebuie să știe că în mâinile lor se află viitorul planetei și că prin ceea ce fac ei astăzi vor 

influența în mod decisiv viața copiilor și a nepoților. Acțiunile în această privință nu sunt dificile, nu 

necesită investiții uriașe, ba chiar, de multe ori, duc la realizarea unor economii substanțiale: 
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1.Colectarea separată a deșeurilor reprezintă cea mai ușoară metodă de pus în practică de către oricine. 

Prin selectarea deșeurilor menajere de cele care pot fi reciclate și reutilizate se protejează natura, se 

reduce cantitatea de substanțe cu efect poluat ce ajunge în natură și se fac economii mari de energie 

pentru manufacturarea altor produse. Colectarea separată a deșeurilor reprezintă, așadar, nu doar o 

obligație legală, ci și una morală față de natură; 

2.Energia electrică este produsă încă, în mare parte, prin arderea combustibililor fosili și orice 

economie în acest sens înseamnă mai puțin CO2 eliminat în atmosferă. Închiderea aparatelor electrice 

atunci când nu sunt utilizate, limitarea folosirii aerului condiționat și a încălzitoarelor electrice, 

înlocuirea consumatorilor de curent electric cu unii economici vor duce la protejarea planetei, dar, în 

același timp, și la reducerea facturilor la curent electric.Utilizarea energiei alternative, cum ar fi 

panourile fotovoltaice, panourile solare pentru încălzirea apei sau instalațiile eoliene, va duce la 

limitarea consumului de curent electric din rețeaua națională și implicit la scăderea cantității de 

combustibili folosili arși în termocentrale.  

3.Înlocuirea obiectelor din plastic de unică folosință cu altele cu utilizare îndelungată sau cu unele 

făcute din materiale biodegradabile este o metodă extrem de bună de a limita cantitatea de plastic ce 

ajunge la gropile de gunoi; 

4.Conservarea biodiversității poate fi făcută de oricine prin limitarea acțiunilor distructive asupra 

naturii, prin folosirea unor produse biodegradabile, prin achiziționarea unor obiecte produse prin 

respectarea legilor cu privire la mediul înconjurător și prin participarea la acțiuni de ecologizare a 

diferitelor zone naturale. 

  

  

 

 

 

 

Orban Daniela, cls a XI a G 

 Prof. coordonator:Incze Cristina 
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Ursul de apă 

 

I se spune tardigrad sau în termeni populari, "ursul 

de apă". Atât de mic încât abia dacă poate fi văzut cu ochiul 

liber, ursul de apă are un corp scurt, alcătuit din patru 

segmente şi învelit într-o cuticulă, şi opt picioruşe, fiecare 

terminându-se cu nişte gheare. Forma corpului şimişcările-i 

greoaie aduc cu cele ale unui urs. De aici şi-a căpătat mica 

făptură numele de urs de apă. 

Microscopicele creaturi nevertebrate par a fi mai degrabă extratereştrişi sunt singurele animale 

care supravieţuiesc vidului din spaţiul cosmic. Oamenii de știință au descoperit că tardigradele pot fi 

deshidratate complet timp de câţiva ani, iar 

după toate acestea au capacitatea de a reveni 

la viaţă ca şi cum nimic nu s-ar fi întâmplat. 

De asemenea, urșii de apă pot rezista  în aerul 

lipsit de oxigen din spaţiu, la temperaturi de -

273 de grade Celsius, la radiații de o mie de 

ori mai puternice decât limita oricărui animal 

și poate trăi zece ani fără apă.  

Ele sunt întâlnite peste tot pe 

suprafața Terrei, de la cei mai înalți munți, 

până în adâncimile profunde ale oceanelor. 

Trăiesc în muşchi, licheni, nisip şi în praf şi 

se hrănesc cu alge şi alte nevertebrate foarte 

mici. 

În ce constă secretul ursului de apă?  

În capacitatea lui dea intra într-o stare 

asemănătoare morţii, în care metabolismul îi 
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încetineşte până la 0,01% faţă de normal. Ca să ajungă în această stare, ursul de apă îşi trage picioruşele 

în interiorul corpului, înlocuieşte apa pierdută cu un zahar special şi se încolăceşte devenind o bilă 

minusculă, acoperită cu ceară. În condiţii normale de umiditate, el revine la viaţă în numai câteva minute 

sau ore.  

Cercetătorii de la NASA susțin că acesta ar putea fi singurul animal venit din spațiul 

extraterestru și poate trăi în orice mediu. 

 

 

 Văsuț Andreea cls a X a C 

                                                             Prof. coordonator: Duță Camelia Silvia 
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Inteligența artificială (AI) 

 

Inteligența artificială (AI) este o ramură a informaticii care se ocupă de crearea de agenți 

inteligenți, care sunt sisteme care pot raționa, învăța și acționa independent. AI este o tehnologie 

complexă și avansată care are un potențial enorm de a revoluționa multe aspecte ale vieții noastre. 

AI este déjà utilizată în multe domenii, inclusiv în sănătate, transport, finanțe, retail și servicii. 

De exemplu, AI este utilizată pentru a dezvolta noi medicamente și tratamente medicale, pentru a 

îmbunătăți siguranța rutieră, 

pentru a preveni frauda 

financiară, pentru a personaliza 

experiența de cumpărături și 

pentru a oferi servicii de asistență 

clienți mai eficiente. 

Pe măsură ce tehnologia AI 

continuă să se dezvolte, este 

probabil să devină și mai 

omniprezentă în viața noastră. AI are 

potențialul de a ne face viața mai 

ușoară, mai sigurăși mai 

confortabilă. Cu toateacestea, este 

important să ne amintim că AI este 

o tehnologie și, ca orice tehnologie, poate fi folosită în scopuri bune sau rele. Este important să ne 

asigurăm că AI este dezvoltată și utilizată într-un mod responsabil și etic. 

Iată câteva dintre beneficiile potențiale ale AI: 

-AI poate automatiza sarcini care sunt în prezent efectuate de oameni, ceea ce poate duce la 

economii de costuri și la o productivitate mai mare. 

-AI poate ajuta la îmbunătățirea calității produselor și serviciilor, oferind o personalizare mai 

mare și o experiență mai bună pentru utilizatori. 
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-AI poate ajuta la rezolvare aunor probleme complexe, cum ar fi schimbările climatice, bolile și 

sărăcia. 

-AI poate ajuta la 

crearea unor noi produse și 

servicii, care pot revoluționa modul 

în care trăim și muncim. 

Cu toatea cestea, AI 

prezintă și unele riscuri 

potențiale, cum ar fi: 

-AI poate fi folosită pentru 

a crea arme autonome care pot ucide 

fără intervenția umană. 

-AI poate fi folosită pentru 

a manipula oamenii și pentru a le 

influența opiniile și 

comportamentul. 

-AI poate duce la 

pierderea locurilor de muncă, deoarece mașinile vor putea să efectueze sarcini care sunt în prezent 

efectuate de oameni. 

-AI poate duce la o creștere a inegalității sociale, deoarece cei care dețin tehnologia AI vor avea 

un avantaj față de cei care nu o dețin. 

Este important să ne amintimcă AI este o tehnologie și, ca orice tehnologie, poate fi folosită în 

scopuri bune sau rele. Este important să ne asigurăm că AI este dezvoltată și utilizată într-un mod 

responsabil și etic. 

 

Ramona Bencze – administrator rețea 

 

 

 

 

 

 



EMINESCIANA, Nr. 18, 2023 

102 
 

De unde începem cu 

Inteligența Artificială la clasă? 
 

Începeți cu bazele. Înainte de a începe să 

folosiți AI în lecțiile dvs., este important să vă 

asigurați că elevii dvs. au o înțelegere de bază 

a conceptelor cheie, cum ar fi învățarea 

automată, inteligența artificială și învățarea 

profundă. Există multe resurse disponibile 

online și în biblioteci care vă pot ajuta să 

faceți acest lucru. 

Găsiți aplicații care sunt relevante 

pentru subiectele pe care le predați. Nu este 

necesar să folosiți AI în fiecare lecție. În 

schimb, concentrați-vă pe găsirea aplicațiilor care 

sunt relevante pentru subiectele pe care le predați și care vor fi interesante pentru elevii dvs. De 

exemplu, dacă predați matematică, puteți folosi AI pentru a crea probleme interactive sau pentru a ajuta 

elevii să învețe concepte complexe. 

Folosiți AI pentru a personaliza învățarea. AI poate fi folosit pentru a personaliza învățarea 

pentru fiecare elev, oferindu-le conținut și activități care sunt adaptate nevoilor și intereselor lor 

individuale. Acest lucrupoate ajuta elevii să învețe mai eficient și să rămână motivați.  

Folosiți AI pentru a crea experiențe de învățare interactive. AI poate fi folosit pentru a crea 

experiențe de învățare interactive care sunt mai captivante și mai interesante decât lecțiile tradiționale. 

De exemplu, puteți folosi AI pentru a crea jocuri de învățare, simulări și alte activități care vor ajuta 

elevii să învețe prin experiență. 

Folosiți AI pentru a oferi feedback elevilor. AI poate fi folosit pentru a oferi feedback elevilor 

într-un mod rapid și precis. Acest lucru poate ajuta elevii să identifice zonele în care au nevoie de ajutor 

și să facă progrese mai rapide. 
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AI este o tehnologie puternică care are 

potențialul de a revoluționa educația. Prin utilizarea AI 

în lecțiile dvs., puteți ajuta elevii să învețe mai eficient, 

să rămână motivați și să dezvolte abilitățile necesare 

pentru success însecolul 21. 

AI este o tehnologie puternică care poate fi 

folosită pentru a îmbunătăți educația. Cu toate acestea, 

este important să folosiți AI în mod responsabil și etic. 

Respectând aceste sfaturi, putem asigura faptulcă AI 

este folosită pentru a beneficia tuturor elevilor. 

Iată câteva exemple specifice de cum poate fi 

folosită AI în educație : 

Personalizarea învățării: AI poate fi folosită pentru a personaliza învățarea pentru fiecare elev, 

oferindu-le conținut și activități care sunt adaptate nevoilor și intereselor lor individuale. Acest lucru 

poate ajuta elevii să învețe mai eficient și să rămână motivați. 

Oferirea de feedback: AI poate fi folosită pentru a oferi feedback elevilor într-un mod rapid și 

precis. Acest lucru poate ajuta elevii să identifice zonele în care au nevoie de ajutor și să facă progrese 

mai rapide. 

Crearea de experiențe de învățare interactive : AI poate fi folosită pentru a crea experiențe de 

învățare interactive care sunt mai captivante și mai interesante decât lecțiile tradiționale. De exemplu, 

puteți folosi AI pentru a crea jocuri de învățare, simulări și alte activități care vor ajuta elevii să învețe 

prin experiență. 

Oferirea de asistență individuală: AI poate fi folosită pentru a oferi asistență individuală elevilor 

care au nevoie de ajutor suplimentar. Acest lucru poate ajuta elevii să reușească, indiferent de nevoile 

lor. 

Reducerea decalajelor educaționale: AI poate fi folosită pentru a identifica elevii care au nevoie 

de ajutor și pentru a le oferi resursele de care au nevoie. Acest lucru poate ajuta la reducerea decalajelor 

educaționale și la asigurarea faptului că toți elevii au șansa de a reuși. 

Protejarea elevilor de conținut dăunător: AI poate fi folosită pentru a filtra conținutul dăunător, 

cum ar fi discursul de ură, conținutul violent și conținutul sexual explicit. Acest lucru poate ajuta la 

crearea unui mediu de învățare sigur și pozitiv pentru toți elevii. 
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Lungu Andreia – profesor TIC 

 

Instrumentele Generative AI 

Instrumentele Generative AI sunt un tip de inteligență artificială care poate crea ceva nou și unic, 

cum ar fi texte, imagini, videoclipuri și experiențe digitale. Ele funcționează prin învățarea de la un set 

mare de date și apoi generarea de noi date care seamănă cu datele pe care le-au învățat. 

Unele dintre cele mai populare instrumente Generative AI includ: 

DALL-E 2: DALL-E 2 este un instrument de 

generare de imagini care poate crea imagini 

realiste pe baza descrierilor textului. 

Chat GPT: Chat GPTeste un model 

lingvistic mare care poate genera text asemănător 

omului ca răspuns la o varietate de solicitări. 

Deep Dream: Deep Dream este un 

instrument de vizualizare a visului care poate 

transforma imaginile existente în imagini care arată 

ca visuri. 

Style GAN: Style GANeste un instrument de 

generare de imagini care poate crea imagini realiste cu un stil artistic specific. 

Wave Net: Wave Neteste un instrument de generare de sunet care poate crea sunet asemănător 

omului ca răspuns la o varietate de solicitări. 

Aceste instrumente sunt încă în curs de dezvoltare, dar au un potențial imens de a transforma 

multe industrii, cum ar fi designul, marketingul, educația și divertismentul. 

Iată câteva exemple de utilizări ale instrumentelor Generative AI: 

-Generarea de conținut creativ, cum ar fi imagini, videoclipuri și texte. 

-Personalizarea produselor și serviciilor pentru utilizatori individuali. 
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-Crearea de experiențe de învățare interactive și adaptate. 

-Dezvoltarea de chatbot-uri și asistenți 

virtuali mai naturali. 

-Detectarea de fraudă și de conținut 

neadecvat. 

Instrumentele Generative AI au un mare 

potențial de a ne îmbunătăți viața, dar este 

important să fim conștienți de potențialele riscuri. De 

exemplu, aceste instrumente ar putea fi folosite 

pentru a genera conținut fals sau defăimător, sau 

pentru a manipula oamenii. Este important să se 

utilizeze aceste instrumente cu atenție și 

responsabilitate. 

Lungu Andreia – profesor TIC 
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Despre artă și despre curajul de a face 

mai mult 

 

 

 Acum un an mi-ar fi fost greu să cred că voi REGIZA filme. În mai puțin de un an, am semnat 

regia a trei scurtmetraje care au avut în distribuție elevi eminescieni, dornici să ia parte la procese 

creative complexe, deseori obositoare, dar mereu roditoare. 

 Prima producție, „Nu mă uita măicuță”, în regia lui Mario Achim și a lui Bognar Eduard Ionuţ, 

urmărește povestea înstrăinării unui fiu de 

mama sa, “uitată” în satul lor. Logodna 

fiicei celei mari declanșează dorința 

destăinuirii, prin intermediul epistolelor, 

discursul realizându-se ca un monolog 

interiorizat și ca o mărturie a mamei 

îndurerate. Scurtmetrajul se folosește de 
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imaginea satului ca element narativ, care dezvăluie simțămintele personajelor, ilustrând o estetică a 

melancoliei și a dorului.  

 

 “Luceafărul – între vis și dorință” își asumă un alt spațiu de joc actorilor săi – aceștia sunt 

surprinși pe scenă, iar scenografia devine participant active în construcția personajelor. Siluetele 

eminesciene sunt surprinse intim, în nimicnicia unui mic teatru, care devine un întreg univers. Contrastul 

dintre eternitate și efemeritate este portretizat ca un vis imposibil dintre cei doi eroi ai literaturii române, 

o dramă a incompatibilității 

terestre-astrale, cu o finalitate 

pe o scenă goală, rece și 

dezumanizată. 

 Am fost surprins când, 

în urmă cu câteva luni, mi s-a 

încredințat regia unui nou 

scurtmetraj. Ideea, incompletă 

la început, a prins contur și 

esență odată cu consolidarea 

unui spațiu creativ sigur, liber și prietenos. „Eu doar pe tocuri pot să-ți fiu mireasă”, după o idee a prof.  

Anca Gavra, a fost, încă din primele stagii de producție, un film al experimentării, al descoperirilor mele 
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ca artist și regizor, al uniunii noastre (echipa de producție – actori, regizor, colaboratori), al iubirii care 

ne face oameni, artiști, regizori, elevi, profesori. 

 Scurtmetrajul urmărește un grup de tineri de la orașl care ajunge în centrul unei aventuri 

muzicalel la un festival de la sat. Cele două grupuri sociale luptă pentru a-și păstra valorile și caută să se 

distanțeze de acel "nou", 

dăunător mediului atât de 

cunoscut lor. Firul narativ se 

creionează haotic, iar relațiile dintre 

personaje devin mărturii mediilor din 

care provin. Se observă 

întrepătrunderea valorilor și 

perspectivelor celor două tabere, și 

asumarea unor obiceiuri diferite este 

una evidentă. Deznodământul este unul neclar. Ultimul cadru lasă loc interpretărilor, prin ambiguitatea 

simbolului, care îl înfățișează, spectatorul fiind liber să-și imagineze destinul personajelor ilustrate.  

 Experiența 

producției de film este 

una plină de 

responsabilități. Munca 

alături de atâția tineri, 

care, fiecare cu ideile lor, 

umpleau peisajul viziunii 

mele cu idei și sugestii, 

era una satisfăcătoare și 

dificilă. Trebuia să mă 

împart între filmat, preluare de idei, notare de idei (pentru a nu le uita), implementare de idei și artă 

regizorală. Era o constantă muncă în echipă, un “team-building”, pe care îl conduceam și care mă făcea 

să-mi doresc mai mult. 
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Totuși, poate că cel mai greu moment al producției este atunci când sunt singur, la montaj – 

atunci când realizez că lipsesc cadre, când îmi spun că aș fi putut face lucrurile altfel. Tot efortul se 

transform într-un joc de asamblare și de mascare a greșelilor care vin odată cu noutatea provocărilor. 

Suntem amatori în slujba spectatorilor noștri – dar ceea ce facem – facem bine. 

 Viața mea s-a schimbat în bine și a recăpătat un alt sens din momentul în care am început să 

filmez primul meu film. Îi mulțumesc doamnei diriginte prof. Codruța Mureșan pentru toată susținerea și 

pentru că mi-a demonstrat ce înseamnă arta cu adevărat. Le mulțumesc doamnelor profesoare Maria 

Bolchiș și Anca Gavra pentru încrederea acordată în producția de frumos. Vă mulțumesc vouă, 

cititorilor, pentru interesul de a vedea… mai mult! 

  

Viața trăită prin artă este o viață trăită prin frumos. 

 

 

 

Bognar Eduard – Ionuţ, cls. a XII-a E 

Prof. coordinator: Gavra Anca  
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Despre CENACLUL CULTURAL  

„VOCI EMINESCIENE” 

 în al doilea an de existență 

 Pagini coordonate de prof. dr. Monica Dana Cândea 

 

Anul școlar 2022/2023 a fost unul bogat în experiențe pentru mâna de eleve care au participat 

constant la activitățile Cenaclului Cultural „Voci Eminesciene”, inițiat în noiembrie 2021. Evenimentele, 

marcate prin activități cultural-artistice, au însemnat colaborarea, prevăzută încă de la început ca 

obiectiv principal al proiectului, dintre pasionații de literatură, de muzică și de arte vizuale. Astfel, 

tinerilor scriitori li s-au alăturat colegii din corul „Voci Eminesciene”, coordonat de prof. Alina 

Andreicuț, respectiv elevii talentați în sfera artelor plastice, coordonați de prof. Cristina Rettegi. În 

calitate de coordonator al domeniului literar, alături de prof. documentarist Ramona Corina Fonai, mă 

simt bucuroasă pentru feedbackul pozitiv primit din partea elevilor, dar și al colegilor, părinților sau al 

oamenilor de cultură cu care am colaborat în acest an. Activitățile au fost complexe, diverse, edificatoare 

pentru participanți prin ținuta intelectuală și spirituală înaltă, dar mai ales prin emoția generată. 

 

 

 

La Muzeul de Mineralogie de Ziua Internațională a Poeziei, 2023 
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Aș vrea să amintesc cu această ocazie întâlnirile avute cu scriitori locali la Reprezentanța 

Maramureș, Filiala Cluj a Uniunii Scriitorilor din România, condusă de poetul Gheorghe Pârja (In 

memoriam Ioana Ileana-Ștețco, Amintire de Nichita Stănescu), colaborarea cu revista „Nord Literar” 

(participare la lansările de carte organizate sub tutela Consiliului Județean Maramureș, publicarea unui 

grupaj de poezii semnate de tinerele autoare, participarea reprezentanților acestei reviste la activitățile 

cenaclului: Dana Gagniuc Buzura, Daniela Sitar-Tăut, Gheorghe Pârja), sau organizarea de evenimente 

proprii care au urmărit date importante din calendarul cultural național:  Ziua Națională a României, 

Ziua Culturii Naționale/ Ziua Eminescu sau Ziua Internațională a Poeziei. 

Nu putem omite, din această enumerare de activități, Tabăra de la Ocoliș, din august 2023, unde, 

cu mare emoție s-au aflat printre participanți și elevi ai cenaclului (Nicole Bărbuș, actualmente în clasa a 

XI-a A, respectiv Bogdan Vanca, Adrian Oșan și Patrick Tarța - deja absolvenți ai liceului în promoția 

2022), respectiv participarea la Serile de Poezie de la Desești, la ediția cu numărul 43, a elevelor 

Andreea Tarcea, Camelia Nistor, Nicole Bărbuș, Patricia Pop, Teodora Mugur). Toate aceste momente 

au fost deja consemnate, ca într-o cronică autentică, prin editorialele semnate de Gheorghe Pârja în 

cotidianul local, Graiul Maramureșului, cât și  prin postările făcute pe peretele facebook, atât de 

subsemnata, de elevele și profesoarele implicate, cât și de gazdele sau oaspeții noștri de la Nord Literar, 

în special managerul acestei reviste, cărora le mulțumim și pe această cale! 

Mulțumim tuturor instituțiilor locale de cultură care au acceptat să ne fie parteneri în derularea 

acestor activități: Biblioteca Județeană „Petre Dulfu”, Reprezentanța Maramureș Filiala Cluj a Uniunii 

Scriitorilor din România, revista „Nord Literar”, Asociația Culturală „Nichita Stănescu”, Muzeul 

Județean de Etnografie și Artă Populară, Muzeul de Istorie, Muzeul de Mineralogie, Colonia Pictorilor 

Baia Mare, Centrul Județean pentru Conservarea și Promovarea Culturii Tradiționale „Liviu Borlan”, 

respectiv Colegiul Național „Vasile Lucaciu” Baia Mare. 

Celebrând Ziua Culturii Române 

și pe poetul național Mihai 

Eminescu, la Biblioteca 

Județeană „Petre Dulfu”, 

ianuarie 2023 
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Pentru anul acesta școlar au mai rămas proiectate câteva întâlniri și activități pe care le așteptăm 

cu drag și interes. Doresc să menționez faptul că implicarea fetelor a fost deosebită, asumată, 

responsabilă, plină de încredere în sine. Le mulțumim directorilor noștri, prof. Marius Crăciun și prof. 

Adrian Bledea, care au susținut cu încredere toate acțiunile cenaclului, consilierului educativ, prof. 

Ramona Buhai, care ne-a însoțit la aproape toate manifestările, profesorilor de română care și-au dat 

concursul în coordonarea tinerelor talente, Ramona Fonai, Ramona Buhai, Codruța Mureșan, Mărioara 

Donca, Remus Filip, Corina Onțiu, dar și profesoarelor de limbi străine, Ramona Astalâș și Flavia 

Costin, care au colaborat la realizarea unor traduceri poetice sau au supervizat producerea unor texte 

originale ale elevilor. Recunoștință și acestui timp, amenințător, minat de conflicte, care ne-a dat răgazul 

se ne bucurăm sub semnul sensibil al Poeziei!  

Prof. dr. Monica Dana Cândea 

 

Gândurile elevelor despre aceste activități pot fi auzite aici: 

ANDREEA TARCEA, XII B: „Cenaclul a fost pentru mine ca o creștere de aripi. Am simțit ce înseamnă 

să trăiești poezia, atât individual cât și în spiritul colectivității având prilejul de a cunoaște oameni 

pasionați care și-au dorit să dea viață lirismului prin talentul lor aparte de a îmbina cuvinte și trăiri. 

Toate evenimentele desfășurate pe parcursul anului 2022-2023 au canalizat poezia transformând-o într-o 

forță revelatoare, pline de farmec. Au mai fost și întâlnirile restrânse de cenaclu unde ne descopeream 

tot mereu, atât pe noi înșine cât și unii pe alții, având un singur scop și anume acela de a descoperi 

tainele vieții prin scris.” 

NICOLE BĂRBUȘ, XI A: „Cenaclul este pentru mine a doua familie, precum un înger păzitor care-mi 

călăuzește pașii în tainele artei. Aici, prin poezie, pot să-mi exprim trăirile, să-mi etalez sufletul cu 

bucuriile și temerile lui, fără a fi criticată sau judecată. Cenaclul mi-a oferit oportunitatea de a cunoaște 

oameni valoroși, dedicați culturii. De asemenea și tineri dornici să-și etaleze talentele. Sunt profund 

recunoscătoare coordonatorilor noștri care ne 

îndrumă cu profesionalism și dedicare!” 

 

Fetele cu poetul Adrian Alui Gheorghe, la Desești, 

octombrie 2022 
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TEODORA MUGUR, X D: „Am avut o experiență minunată cu Cenaclul. Acest cenaclu cultural include 

toate formele de artă de asemenea: muzica, arta, poezia și proza. Oscar Wilde spune că ,,Arta este cel 

mai intens tip de individualism cunoscut vreodată de lume”, iar eu sunt complet de acord, același lucru l-

am învățat si alături de colegii mei artiști. Anul acesta am învățat importanța perspectivei mele 

personale. Faptul că am avut contact direct cu scriitori la diferite evenimente m-a inspirat să progresez în 

propria mea artă (a poeziei). A fost un an splendid alături de colegii și profesorii îndrumători de la 

cenaclu!” 

IOANA CHIȘ, IX B: „Cred că locul în care înveți, trebuie să fie și să se simtă ca a doua casă. Un loc al 

cunoașterii, dezvoltării și evoluției constante. Primul an de liceu poate să fie dificil în ceea ce privește 

acomodarea și curajul de a te face auzit într-un mediu al oamenilor deja obișnuiți cu atmosfera de lucru. 

Cenaclul liceului m-a primit cu căldură și cu o armonie neașteptat de inspirațională. Am avut ocazia să 

cunosc elevi remarcabili care îmi sunt un exemplu pentru tot ceea ce îmi doresc să fac pe viitor. Dorința 

cenaclului este de a pune în prim plan iubirea elevilor față de frumoasa lume a cuvintelor.  

 

Cu parodistul Lucian Perța 

 

 

 

 

 

 

 

 

Poezia a ajuns să fie ceva pentru care luptăm împreună, încercând să o facem să fie auzită și să 

ne facem și noi înșine auziți, prin intermediul ei. Avem ocazia să ne spunem unui altuia părerile și să ne 

lăsăm viziunea să ne ghideze pe tărâmuri necunoscute. Fiecare activitate a cenaclului la care am reușit să 

particip mi-a dezvăluit o altă perspectivă asupra vieții și viitorului literar. Acasă poate însemna multe 

lucruri, pentru fiecare dintre noi, iar uneori este greu să te simți confortabil într-un loc nou, necunoscut. 

Totuși, vocea eminesciană m-a primit cu căldură și mi-a făcut cunoștință cu o nouă lume a cunoașterii, a 

cuvintelor infinite. 
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Corul și coordonatorul, prof. Alina 

Andreicuț 

 

 

 

 

 

 

 

CAMELIA NISTOR (X A): „Pentru mine Cenaclul cultural „Voci Eminesciene” a fost și este o oază de 

liniște în haosul din jurul nostru. Am avut onoarea de a vedea acest proiect lansându-se și înflorind pe zi 

ce trece, cu oameni minunați, talentați și devotați care cu un vers, o pensulă sau o notă muzicală aduc un 

plus de bucurie în Colegiul Național „Mihai Eminescu”.  

 

 

 

La Reprezentanța Maramureș a Uniunii Scriitorilor din România cu Dana Gagniuc Buzura, Gheorghe 

Pârja și Gheorghe Mihai Bîrlea, evocându-l pe Nichita Stănescu – 13 decembrie 2022 
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Fiecare întâlnire cu oameni de-ai culturii m-a făcut să învăț ceva nou, iar mai apoi să pun în 

aplicare. Cenaclul e despre pasiune, dezvoltare și într-un final despre succes. Am învățat multe și am 

trăit multe, am cunoscut oameni noi, de valoare care presară în sufletul meu un strop de optimism pentru 

ceea ce urmează. Viitorul nu se poate anticipa niciodată, dar cu siguranță, peste ani, ne vom aminti cu 

bucurie în suflet că am fost cândva liceeni și că am fost cândva cenacliști!” 

 

Liceeni și scriitori la Colegiul Național„Vasile Lucaciu” Baia Mare, de Ziua Francofoniei și a Poeziei  

 

Din creațiile cenacliștilor 

 

Nicole Bărbuș: Eminescu și noi 

  

Nu este un luceafăr, 

Este spațiu cosmic. 

Luna în infinit 

Cu mii de stele 

Ce valsează și fac reverențe - 

Sfinte și gingașe precum 

Colindul unui înger. 

  

Cerneala din lacrimi ostenite 

Și din sânge de toamnă, 

Alunecă pe foaia veștejită 

De dor și dragoste. 

Țesută pe aripile rândunelelor 

Cu sufletul în gheare 

Străbat incomensurabilul... 

  

Timpul ne-a răpit odorul 

Și l-a așezat printre plopii sfinților, 

Privindu-ne cum buzele noastre 

Rostesc al său nume 

Care ne curge prin artere. 

Un nume ocrotit de muza versului 

Și de pânzele sufletului nostru! 
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Andra Cionca: 

Tot ce mi-a rămas 

 

Nori negrii de furtună 

S-au adunat peste a mea inimă 

Ți-am bătut de 3 ori la ușă, 

Te transformaseși în cenușă 

 

Am așteptat...  

Un timp prea îndelungat, 

Până când ploaia m-a mângâiat. 

Și cu lacrimi amare 

Am plecat spre îndepărtata zare. 

 

M-ai prins din urmă... 

Înnebunit să îmi spui a ta scuză  

 

Am rămas să te ascult, 

Căci sufletul îmi era mut, 

Iar vorbele mi se transformaseră în lut. 

 

Te-am înțeles,dar căutând un sens 

Am dat să îmi continui drumul, 

Însă mi-ai oferit brațul, 

Spunând că mai e mult de mers. 

 

 

 

 

 

 

Andreea Tarcea: Întoarce-te 

 

Întoarce-te 

Și ai să mă găsești unde m-ai lăsat 

Nu mai aproape 

Doar în umbra ta 

Deci întoarce-te 

Găsește-mă de parcă 

N-a fost nevoie să mă cauți 

Doar în umbra ta 

Doar întoarce-te 

 

Camelia Nistor: Minunată e viața 

 

Minunată e viața când ochii tăi cerești 

Imprimă în mintea mea nume 

Harul iubirii ce-n suflet îl scalzi 

Aruncând răul spre necunoscute 

Inimile prin care iubești. 

 

Elucidând misterul mâinilor noastre 

Mișcat de vuietul nopții 

Intrăm în miile de astre 

Născute-n cifrele sorții. 

Enigma artistului ce mistuie arta 

Suflat-a lumina spre voi 

Cum suflă prin versuri poetului harta 

Unindu-ne pe mine cu tine, pe tine cu noi. 
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Ioana Chiș: 

 al meu iubit din 2150 

 

eram frică, 

eram durere, 

eram plăcere, 

eram putere, 

eram singura  

femeie, 

eram singura  

copilă,  

eram tot ceea ce  

trebuia sa fiu, 

nu eram nimic  

din ceea ce 

îmi doream să 

devin. 

 

eram tot, 

eram nimic, 

eram singura dorința  

pe care 

nu mi-am împlinit-o, 

singura clădire pe care 

n-am putut s-o construiesc, 

singura credința pe care 

n-am putut s-o desființez. 

 

eram o iubire, 

dar nu a ta. 

eram o iubire 

nestingherită 

a Universului, 

a cuiva… 

simțeam galaxiile  

atârnând  

printre ale mele vine, 

pline de eterna 

neconștientizare  

a  

conștientei depline. 

 

 

eram femeie 

căzut-n copilă, 

eram forță 

căzută-n slăbiciune. 

mă doream a fi  

într-un fel 

aievea 

unui 

Univers, 

dar eram eu, 

Steaua, 

ce-ți vechea  

întunericul complex. 

 

n-aveai de un știi  

cum era sa fii aici, 

într-o lume a slăbiciunii 
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în a corpului seducții, 

fiindcă a ta întruchipare  

era a mea dezlănțuire, 

fiindcă ale mele cuvinte 

erau ale tale dorințe. 

 

n-aveai de un știi  

unde eram eu plasată 

în a mea conștiință  

defăimată, 

în al meu trup  

dureros de neputincios, 

în al meu suflet 

obositor de sârguincios. 

 

n-aveai tu de unde știi  

cât de mult iubeam să 

aud gândul, 

cât de mult doream  

să-ți aud  

cuvântul. 

singurul cuvânt ce încă  

mai conta, 

în anul 2150, 

când al meu trup  

demult se odihnea. 

 

n-aveai tu să știi, 

cum a fost sa fiu femeie 

pentru toate ale mele 

versiuni. 

n-aveai tu să știi  

ce durere 

m-a cuprins atunci, 

când mi-am dat seama 

ca fără mine 

e oricum un început. 

 

 

Teodora Mugur: Floarea mea 

 

Nu ar trebui să te iubesc,  

Zambila mea colorată...  

Nu ar trebui să te iubesc,  

Căci nu am inima curată.  

 

Nu ar trebui să iubesc,  

Zâmbetul tău larg; 

Dar acum refuz s-ating  

Ceva ce o sa sparg.  

 

Aștepți din cer să cadă,  

Un înger iubitor…  

Sunt a minții tale sclavă,  

Nu am niciun viitor.  

 

Ne ascundem de adevăr 

Ca doi copii speriați 

Strigăm după ajutor,  

Rămânem neajutorați… 

 

Te iubesc ca pe o floare,  
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Sămânța viselor mele,  

Oare vei muri tu oare, 

Ofilit de vremuri rele? 

 

Si când va apune,  

Până si iubirea noastră…  

Vei ști că tu mereu ai fost,  

Floarea mea cea mai albastră.  

 

 

 

Flori de Ziua Poeziei - lucrare la două mâini:  

prof. Cristina Rettegi și eleva Gabriela Pop  

(XI E) 

 

 

 

 

Gânduri tricolore de Ziua Țării – expoziție 

coordonată de prof. Cristina Rettegi cu ocazia 

activității dedicate Zilei Naționale a 

României,desfășurată la Muzeul Județean de 

Istorie și Arheologie Baia Mare
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